
مجری خط ۶ متروی تهران از افتتاح سه ایستگاه میانی 
خط ۶ تا پایان سال جاری خبر داد. عباس فتحعلی پور 
در مورد آخرین وضعیت ســاخت و راه اندازی توسعه 
جنوبی خط ۶ متروی تهران با بیان اینکه با توجه به 
منابع مالی که در اختیار داریم سعی کردیم که حداکثر 
بهره را از منابع مالی داشته باشیم و هزینه کنیم، اظهار 

کرد: در توسعه جنوبی خط ۶ مترو برنامه ریزی خاصی 
صورت گرفته و شهردار منطقه ۲۰ نیز در تلاش است 
تا از راه های مختلف همچون »تهاتر ملک« نسبت به 
تأمین منابع مالی اقدام کند تا فعالیت اجرایی در نیمه 
جنوبی خط ۶ سرعت گیرد.  فتحعلی پور با بیان اینکه 
با اتصال خط ۶ و یک متروی تهران در ایستگاه شهرری، 

قرار است که راه آهن نیز در این ایستگاه یک هاب حمل 
و نقلی ایجاد کند، گفت: یعنی راه آهن جنوب تهران 
احداث شــود تا خطوط حومه ای و خط سریع السیر 
تهران- مشــهد را تعبیه کنند و بعد از آن، حفاری را 
حدود ۵۰۰ متر ادامه مســیر خواهیم داد تا به شانت 

قطار و ساخت هواکش میان تونلی برسیم.

افتتاح سه ایستگاه جدید مترو تا پایان سال
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سازمان مالیاتی خبر داد:

اخذ مالیات از کلیه 
حساب های بانکی تجاری

رشد صنعتی ایران 
از ۱۶۴ کشور بیشتر شد

افزایش نرخ
 بهره بین بانکی 
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سرمقاله

ضرورت ساماندهی 
بازار مسکن

مسکن برای برخی اقشار و 
مستاجران بیش از ۸۰ درصد 
هزینه های خانوار را شامل 
می شود. بنابراین واضح است 
که سر و سامان دادن به وضعیت بازار مسکن تا حد 
قابل توجهی به کنترل تورم کمک می کند. از طرف 
دیگر وقتی تولید مسکن بالا رود با توجه به فراگیری 
این بخش به رونق اقتصاد منجر می شــود، باعث 
افزایش اشــتغال و نهایتا رشد سطح رفاه عمومی 
خواهد شد. دولت باید تعادل بین عرضه و تقاضا را 
در بخش مسکن ایجاد کند. از حدود ۱۰ سال قبل 
برآوردهایی صورت گرفت و اعلام شد که لازم است 

سالانه یک میلیون...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

سرمایه گذاری صنایع 
در اقتصاد دیجیتال 

وام خرید مسکن پاسخگوی نیاز مردم نیست

تولید مسکن ارزان برای کم درآمدها
صفحه3

صفحه2

توسعه کریدورهای ترانزیتی 
حمل  و  نقل   جاده ای  ۴۰  درصد   افزایش   یافت

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور با تاکید بر ضرورت نقش آفرینی زیست بوم 
فناوری و نوآوری در زنجیــره ارزش صنایع بزرگ، 
تحقق اقتصاد دیجیتال را لازمه همراهی با موج جدید 
هوش مصنوعی دانست. روح الله دهقانی فیروزآبادی 
در مراسم یلدای کارآفرینان استارتاپی با بیان اینکه 
تغییر یک رویکرد و ایجاد جریان تازه در زیست بوم 
فناوری و نوآوری کشور، نشــان از هوشمندی این 
زیست بوم دارد، گفت: جریان استارتاپ های دانش 
بنیان تقریبا ۱۵ ســال پبش در کشور شروع شد و 
امروز بعد از فراز و  نشیب های فراوان، یک زیست بوم 
بالنده داریم که با فعالیت قریب به ۱۰ هزار شرکت 
دانش بنیان، بیش از ۷۰ صندوق پژوهش فناوری، 
چندین شــتاب دهنده، ده ها پارک علم و فناوری، 
مرکز رشــد و... موفقیت های خوبی کســب کرده  
است. وی، رونق جریان استارتاپ های دیجیتال را 
ناشی از رشد زیرساخت های اینترنت نسل چهار و 
تسهیل دسترسی مردم به تلفن های همراه هوشمند 
دانست و افزود: با وقوع این دو جهش زیرساختی که 
با سرمایه گذاری خارجی و داخلی بر روی راهکارهای 
استارتاپی تامین کننده  نیازهای عمومی مردم مانند 
خرید، حمل و نقل و... همراه شــد، موجی پرانرژی 
از اســتارتاپ های دیجیتال در کشور شکل گرفت 
که این موج، موفقیت های ارزشــمندی هم کسب 
کرد و اقتصاد را رونق داد. رییس بنیاد ملی نخبگان 
با یادآوری اینکه »اســتارتاپ« در ادبیات عمومی 
نوآوری و نوآفرینی به مجموعه های فناورانه اطلاق 
نمی شود، اظهار داشت: استارتاپ ها را به طور معمول 
کسب و کارهایی می شناسیم که به تازگی شروع به 
کار می کنند و ویژگی های خاص خود را دارند. تعاریف 
مختلفی برای استارتاپ وجود دارد به طور مثال مرکز 
کسب و کارهای کوچک آمریکا استارتاپ ها را مبتنی 
بر فرهنگ دره سیلیکون، شرکت های نوپایی می داند 

که عموماً حول محور فناوری...

آگهی مناقصه عمومي یك مرحله اي -  نوبت دوم
۱- دستگاه مناقصه گذار : اداره کل راه و شهرسازی استان گلستان  به نشاني گرگان – ابتداي خیابان شهید بهشتي )ساختمان شماره یک(

۲- موضوع مناقصه :

رشته شرکت در مناقصهمبلغ تضمین شرکت در مناقصهمبلغ برآوردنام مناقصهردیف

ابنیه و تاسیسات  4/3۵۰/93۵/۶۸4 ریال۸۷/۰۱۸/۷۱3/۶۸۰ ریالتکمیل عملیات اجرایی بلوک ۲3 بتن پلاد۱
 مناقصات  طبق بخشنامه سرجمع  و  قیمت هاي فهرست بهاي سال ۱4۰۲ میباشد. )مناقصه بصورت عمومي یک مرحله اي(.

نکته: برندگان مناقصات ملزم به  اجراي پروژه ها ظرف مدت ۶ ماه بدون توجه به پرداخت هاي این اداره کل است و پرداخت مطالبات پیمانکار متناسب با تخصیص هاي 
پروژه پیش بیني گردیده  و پرداختي هاي مذکور از محل اسناد خزانه و یا نقدینگي)هر کدام که تخصیص یابد( مي باشد.

ضمناْ پروژه فاقد پیش پرداخت بوده و از محل اعتبار غیر عمرانی میباشد.
3-  رتبه و رشته شرکت هاي واجد شرایط شرکت در مناقصه : پایه ۵ و بالاتر )با رعایت ظرفیت مجاز کاري(

4- نوع تضمین شــرکت درمناقصه :  بصورت ضمانتنامه بانکي با اعتبار3 ماهه و قابل تمدید به نفع صندوق ملی مســکن یا بصورت واریز نقدي به حساب شماره شبا 
IR  ۷9۰۱۰۰۰۰4۰۰۱۱399۰۶3۷9۷94  و شماره حساب ۶933/4۵99۱  با شناسه واریز 9۵۵۲9۵۷۶۰۱۰۰۰۰4۰۰۱۱399۰۶3۷9۷94

۵- محل ،  زمان و مهلت دریافت اسناد مناقصه : شرکت هایي که در رشته مورد درخواست تشخیص صلاحیت شده اند بایستي جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار 
این آگهی تا پایان روز شنبه  مورخ ۱4۰۲/۱۱/۷ به سایت www.setadiran.ir  مراجعه نمایند. 

۶- آخرین مهلت تحویل پیشنهادها به سایت ستاد   www.setadiran.ir   ساعت ۱3 روز سه شنبه  مورخ  ۱4۰۲/۱۱/۱۷ خواهد بود .  
۷- بازگشایي پیشنهادها : بازگشایي پیشنهادها )پاکت الف و ب و ج( ساعت  ۸ صبح  روز  چهار شنبه  مورخ   ۱4۰۲/۱۱/۱۸  در محل ساختمان شماره یک اداره کل واقع درآدرس فوق می باشد .

۸-کلیه مراحل دریافت اسناد و برگزاري مناقصه در سایت ستاد انجام خواهد شد.
9-  اداره کل راه و شهرسازي گلستان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

۱۰- شرکت در مناقصه و ارائه پیشنهاد قیمت بمنزله قبول کلیه مفادوشرایط مندرج درقانون برگزاري مناقصات ،آیین نامه هاي اجرایي آن،آیین نامه معاملات دولتي و 
کلیه بخشنامه هاي صادره دراین خصوص  مي باشد .

۱۱- براي کسب اطلاعات  بیشتر به سایت  www.setadiran.ir  مراجعه یا با شماره تلفن 3۲۲443۷۱-۰۱۷ )اداره پیمان ورسیدگي( تماس حاصل فرمایید.
روابط عمومي – اداره کل راه و شهرسازي استان گلستان
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آگهی مناقصه )نوبت دوم( 
مناقصه عمومی دو مرحله ای)همراه با ارزیابی کیفی(                                                                                                        

موضوع مناقصه :خرید لوازم مورد  نیاز

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار
۰۰۰/۷۲۰/۷۸۷/۲۵قطعات  کاترپیلار۰۲3۲4۱۱شرکت ملی حفاری ایران

روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

 بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز ۵۰(روش ارزیابی 
نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا ۱۰ روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

محل دریافت
 www.setadiran.ir  از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی

تلفن تماس   ۰۶۱-34۱4۸۷9۵  )سید رسول الله میرسالاری(

تحویل اســناد به 
شرکت

  ۱4 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              آخرین مهلت
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت محل تحویل

ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق ۱۰۷- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس 34۱4۸۵۶9 – ۰۶۱-34۱4۸۵۸۰
تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(: 

 ۱/۲9۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال تقاضای ۰۲3۲4۱۱مبلغ تضمین

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4۰۰۱۱۱4۰۰۶3۷۶۶3۶  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران

 )IR3۵۰۱۰۰۰۰4۰۰۱۱۱4۰۰۶3۷۶۶3۶ :شماره شبا(
-و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  ۵۰۶۵9  ت / ۱۲34۰۲ مورخ 94/۰9/۲۲ مورد قبول و پذیرش می باشد.

روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین
 تذکر : با توجه به بخشنامه شماره 9۸/۱3۸۶۶۵ مورخ 9۸/۰4/۰3 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان 

حضوردرمناقصات،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه  www.setadiran.ir  الزامی می باشد. 
www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr  کانال های  اطلاع رسانی 

شرکت ملی حفاری ایران                                شناسه آگهی ۱۶44۶۷4

آگهی مناقصات شرکت پالایش نفت اصفهان 

آگهی ارزیابی کیفی مناقصه
موضوع : مناقصه پیمان تعمیر و نگهداری از تاسیسات و تهویه ، بهداشت و درمان صنعت نفت آبادان

سازمان بهداشت و درمان صنعت نفت در نظر دارد موضوع مناقصه فوق الذکر با مشخصات و شرایط کلی زیر را از طریق برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکت واجد شرایط واگذار نماید . 
 کلیه فرآیندهای این مناقصه از ارزیابی کیفی مناقصه گران ، دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir  با شماره ثبت ۲۰۰۲۰93۸۲3۰۰۰۱۲۱ انجام خواهد شد .
برآورد مناقصه ماهیانه : ۰۰۰ / ۰۰۰ / ۱۰۰ / 9 ریال می باشد . 

الف ( شرح خدمات مورد نیاز : تأمین نیروی انسانی پیمان تعمیر و نگهداری از تاسیسات و تهویه ، بهداشت و درمان صنعت نفت آبادان
ب ( مدت زمان اجرای قرارداد : ۲4 ماه شمسی  

ج ( محل انجام خدمات : استان خوزستان-آبادان
د ( حداقل شرایط متقاضیان : 

* داشتن شخصیت حقوقی مستقل
* داشتن امکانات و تجهیزات مناسب مرتبط با موضوع مناقصه و نیروی انسانی با تجربه 

* داشتن سابقه و تجربه کافی و مرتبط با موضوع مناقصه
* گواهی نامه تائید صلاحیت ایمنی پیمانکاری صادر شده توسط وزارت تعاون , کار و رفاه اجتماعی

* گواهی نامه تائید صلاحیت معتبر از اداره  کل تعاون , کار و رفاه اجتماعی
* داشتن توانایی ارائه تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به مبلغ ۰۰۰ / ۰۰۰ / 9۲۰ / ۱۰ ریال مطابق ضوابط اعلامی از سوی کارفرما و قابل استعلام از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ، طبق تصویب نامه 

شماره ۱۲34۰۲ / ت ۵۰۶۵9 هـ مورخ ۲۲ / ۰9 / ۱394  هیات محترم وزیران 
لازم بذکر است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی در سامانه مذکور ، می بایست مراحل ثبت نام در سایت فوق و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی جهت شرکت در مناقصه و دریافت اسناد را به انجام رسانند . 

مهلت دریافت استعلام ارزیابی کیفی مناقصه گران در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( :  ۷ روز پس از چاپ نوبت دوم آگهی روزنامه 
مهلت تحویل استعلام ارزیابی کیفی مناقصه گران در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( :  ۱4 روز پس از اتمام مهلت دریافت 

اسناد و مدارک مناقصه بین شرکت های واجد شرایط که به تشخیص مناقصه گزار حداقل امتیاز کیفی را کسب            می نمایند توزیع خواهد گردید . 
بدیهی است ارائه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان برای شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد کرد . متقاضیان می توانند درصورت نیاز به اطلاعات بیشتر درخصوص اسناد مناقصه ، شرایط و مسائل 

مالی با تلفن ۸۸۸9۲۱۵3 – ۰۲۱ و درخصوص سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ۱4۵۶– ۰۲۱ تماس حاصل نمایند . 
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اقتصاد2
ایران

اخذ مالیات از کلیه حساب های 
بانکی تجاری

در حالی برخی فروشــنده ها تصــور می کنند، 
واریزی هــای کارت به کارت به حســاب تجاری 
مبنای محاسبه مالیات نیســت که سازمان امور 
مالیاتی تمامی واریزی ها به حساب های تجاری 
را به عنوان فروش اعلام کرده و مبنای محاســبه 
مالیات است. به گزارش ایسنا، سازمان امور مالیاتی 
اعلام کرد: با توجه به قوانین و مقررات موجود، کلیه 
وجوه واریزی به حساب های بانکی تجاری از کلیه 
طرق از جمله درگاه هــای الکترونیکی پرداخت، 
دستگاه های کارتخوان، کارت به کارت، ساتنا، پایا 
و ... به عنوان فروش تلقی شده و مبنای محاسبات 
مالیات قرار می گیرد. بدیهی اســت حساب های 
بانکی غیرتجاری نیز به صورت مستمر پایش شده 
و چنانچه مبالغی بابت فعالیت های تجاری به آن 
واریز شود درآمد کتمان شــده تلقی و مشمول 

مالیات و جرائم متعلقه خواهد شد.

قیمت خوراک پالایشــگاه ها 
تغییر یافت

بر اساس ابلاغیه جدید وزارت نفت و به دستور وزیر 
قیمت خوراک پالایشگاه ها تغییر پیدا می کند. بر 
اساس ابلاغیه جدید وزارت نفت قیمت خوراک 

پالایشگاه ها با دستور وزیر نفت تغییر پیدا کرد.
در این ابلاغیه آمده: با سلام به استناد جز »۱« بند 
»الف« ماده )۱( قانون الحــاق برخی مواد به قانون 
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت )۲( در اجرای 
ماده ماده )۵( آئین نامه ماده )۱( قانون نامبرده و با 
توجه به شرایط ویژه تحریم ها، نوسان شدید قیمت ها 
و روش های غیر متعارف حاکم بر فرآیندهای فروش 
صادراتی نفت و فرآورده های نفتی و با رعایت انصاف 
و غبطه دو طرف معامله دولت و شرکت های تابعه 
وزارت نفت به عنوان فروشــنده خوراک و خریدار 
فرآورده های نفتی و شــرکت های پالایش نفت و 
مجتمع های پتروشیمی به عنوان خریدار خوراک 
و فروشنده فرآورده های نفتی روش محاسبه قیمت 
خوراک تحویلــی و فرآورده های نفتی دریافتی در 
تعاملات فیزیکی و مالی مابین شــرکت های تابعه 
وزارت نفت با شــرکت های پالایش نفت داخلی و 
مجتمع های پتروشیمی به شرح ذیل ابلاغ می گردد. 
این ابلاغیه از ابتدای سال ۱۴:۳ تا پایان سال ۱۴۰۴ 

معتبر است.

افزایش ۳۳ درصدی صادرات 
به عراق

نماینده ویژه تجــاری ایران در عراق از رشــد ۳۳ 
درصدی صــادرات ایران به عــراق و افزایش ۲۳۶ 
درصــدی واردات ایران از عراق طی ۹ ماهه ســال 
۱۴۰۲ خبر داد. فرزاد پیلتن نماینده ویژه تجاری 
ایران در عراق در مــورد آخرین وضعیت تجارت با 
عراق اظهار کرد: صادرات ایران به عراق طی ۹ ماه 
نخست سال ۱۴۰۲ حدود ۶ میلیارد و ۹۰۰ میلیون 
دلار بوده که نسبت به مدت مشــابه سال ۱۴۰۱ 
حدود ۳۳ درصد رشد را نشان می دهد. وی افزود: 
همچنین طی مدت مذکــور واردات ایران از عراق 
حدود ۴۳۰ میلیون دلار بوده اســت که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۲۲۶ درصد رشد داشته است.

مشاور رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در 
مورد کالاهای صادراتی به عراق گفت: گاز طبیعی 
با یک میلیارد ۵۰۰ میلیون دلار، محصولات طویل 
فولادی با ۷۵۰ میلیون دلار، محصولات پلاستیکی 
با ۵۵۷ میلیون دلار، محصولات لبنی با ۲۷۳ میلیون 
دلار، محصــولات معدنی فلزی بــا ۲۶۰ میلیون 
دلار، صنایع تبدیلی با ۲۱۴ میلیون دلار، کاشــی 
و ســرامیک با ۱۸۷ میلیون دلار، سایر محصولات 
پلاستیکی با ۱۷۰ میلیون دلار و شیرینی و شکلات 
با ۱۴۰ میلیون دلار مهمترین محصولات صادراتی 
از ایران به بازار مذکور طی مدت فوق بوده اند. وی به 
نمایشگاه بازرگانی بغداد هم اشاره کرد و گفت: حدود 
۱۰۰ شرکت تولیدی و صادراتی جمهوری اسلامی 
ایران در فضایی به مساحت حدود ۱۵۰۰ متر مربع در 
چهل و هفتمین نمایشگاه بین المللی بازرگانی بغداد 
حضور پیدا کردند. شرکت های ایرانی در حوزه های 
مــواد غذایی، مصالــح و تجهیزات ســاختمانی، 
مصنوعات پلاستیکی، ماشین آلات صنعتی و… 
توانمندی های خود را در معرض بازدیدکنندگان 
قرار دادند. پیلتن افزود: این نمایشگاه که مهمترین 
رویداد نمایشگاهی عراق محسوب می شود تاریخ 
۱۹ دی ماه توسط نخســت وزیر عراق افتتاح و تا 
۲۹ دی ماه ســال ۱۴۰۲ در محل نمایشگاه های 
بین المللی بغداد برگزار شد. به گفته نماینده ویژه 
تجاری ایــران در عراق، جمهوری اســلامی ایران 
 بعد از عربستان، دومین کشــور مشارکت کننده 

در این نمایشگاه بوده است.

اخبار

رئیس ســازمان راهداری 
و حمل و نقل جــاده ای از 
رشد ۱۴ درصدی در حمل 
و نقــل کالا، ۱۲ درصد در 
حمــل و نقل مســافران 
برون شــهری و ۴۰ درصد در حوزه ترانزیت نسبت 

به سال گذشته خبر داد.
به گزارش ایسنا، داریوش امانی در نشست مجمع 
عمومی این ســازمان اظهار کرد: تمام تلاش ما بر 
این اســت که بتوانیم در حفظ درآمدهای سازمان 
کوشــا باشــیم و بهره وری را بالا ببریم، همچنین 
تلاش داریم درآمدهای جدید و پایداری را به غیر از 
بودجه دولت دنبال کنیم تا خودکفا باشیم و برای 
نیل به این هدف ضروری است این حجم از عملیات 
و ماموریت هایی که در سازمان در حال انجام است 

به درستی و به نحو احسن انجام شود.
امانی ضمن ابراز رضایتمندی از حجم عملیات انجام 
شده در ســال جاری در حوزه های مختلف اظهار 
کرد: در ســال جاری ۲۸۰۰ کیلومتر راه روستایی 
در کشور احداث شد که در نوع خود بی نظیر بوده 
است، در بخش حمل و نقل کالا نیز در سال جاری 
۱۴ درصد و در بخش حمل و نقل مسافر ۱۲ درصد 
رشــد وجود داشــته، همچنین در حوزه ترانزیت 
نزدیک به ۴۰ درصد افزایش نسبت به سال گذشته 

ایجاد شده است.

وی افــزود: ایجــاد زیرســاخت ها، نگهداشــت 
زیرساخت ها، اجرای روکش آســفالت در راه های 
منتهی به پایانه هــای مــرزی از موضوعات مهم 
و اولویت های ســازمان اســت، همچنین اهمیت 
کریدورهــای ترانزیتی در دیپلماســی اقتصادی 
کشــور دارای جایگاه ویژه ای است ازجمله افتتاح 
گذرگاه مرزی آستارا که در پی نشست های مختلف 
طرفین تحقق یافت و با افتتاح این گذرگاه بخشی 
از ترافیک ســنگین این محور کاهش یافت که از 

اقدامات مهم این ســازمان در یک ســال گذشته 
بوده اســت. رئیس مرکز امور مجامــع و نظارت بر 
قراردادهــای وزارت راه و شهرســازی نیز گفت: 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای از مهم ترین 
سازمان های خدمات رسان در کشور است و نقش 
ویژه این ســازمان در خدمت رســانی به مردم بر 
کسی پوشیده نیســت چرا که در مقاطع مختلف 
سال و در مناسبت ها شــاهد زحمات شبانه روزی 
این عزیزان هستیم و با شایستگی بارها مورد تقدیر 

دولت و مجلس و سایر نهادها قرار گرفته است. اخیراً 
هم به جهت تســهیل در امر اقامه نماز در راه های 
مواصلاتی کشــور مفتخر به دریافت لوح تقدیر از 
رئیس محترم جمهور شــد که جای تقدیر و تشکر 
دارد و امیدواریم این سازمان بتواند دستاوردهای 
 بیشــتری را در خدمت به مردم و خدمت به نظام 

داشته باشد.
نورایی بیان کرد: عملکرد مجموعه سازمان راهداری 
و حمل ونقل جاده ای در همه عرصه های جامعه و 
مشارکت اجتماعی مردم تاثیرگذار است و اکثر مردم 
در سفرهای خود از خدمات این سازمان بهره مند 
می شوند، بنابراین اگر فرایند سفر آسان تر باشد و 
کاربران جاده ای سختی کمتری متحمل شوند، بی 
تردید در اتحاد و انسجام مردم تاثیرگذار است و این  
آثاری اســت که به صورت مستقیم و غیر مستقیم 
با عملکرد ســازمان راهداری وحمل ونقل جاده ای 

ارتباط دارد.
وی افزود: مجموعه سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای به لحاظ سختی و گستره کاری، زحمات 
زیادی را متحمل می شود و نظر مجمع همواره بر این 
بوده تا حد امکان از پیشنهادات ارائه شده در سازمان 
حمایت کند و در دستور کار خود قرار دهد. شایان 
ذکر است؛ بررسی صورت های مالی طرح های تملک 
دارایی های سرمایه ای و ارائه گزارش عملکرد مربوط 
به دوره مالی ۱۴۰۱ و ۹ ماهه ســازمان به مجمع 
عمومی و ارائه ســایر موارد مطروحه از موضوعات 

مطرح شده در این نشست بود.

حمل و نقل جاده ای ۴۰ درصدی افزایش یافت

توسعه کریدورهای ترانزیتی 

افزایش نرخ بهره بین بانکی 
نرخ سود بین بانکی در هفته گذشته با افزایش 
همراه بوده و به ۲۳.۴۹درصد رســیده است. 
تازه ترین گزارش از تغییرات سود بین بانکی 
نشان می دهد نرخ ســود بین بانکی بعد از دو 
هفته متوالی کاهشی در هفته منتهی به ۲۷ 
دی ماه بــا افزایش همراه شــده و به ۲۳.۴۹ 
درصد رسیده است، این نرخ در هفته منتهی 

به ۲۰ دی ماه ۲۳.۴۱ درصد بود.
نرخ ســود بین بانکی در هفته منتهی به ۱۳ 
دی ماه بعد از ۳ هفته رشد، کاهش یافت و به 
۲۳.۴۳ درصد رسید. این نرخ در هفته منتهی 
به ۶ دی با افزایش نســبت به هفته قبل از آن 
۲۳.۵۹ درصد و هفته منتهــی به ۲۹ آذرماه 
۲۳.۵۵ درصد بود. بیشترین نرخ بهره امسال 
مربوط به ۸ مهرماه اســت که به نرخ ۲۳.۸۰ 
درصد رسیده بود. نرخ بهره بین بانکی در پایان 
هفته منتهی به ۵ مهر ماه با رکوردشکنی ۱۰ 

سال به ۲۳.۸۰ درصد افزایش یافت.
روند صعودی نرخ بهــره بین بانکی از بهمن 
ماه ســال گذشــته آغاز شــده بود؛ از هفته 
منتهی بــه ۳۰ آذرماه، نرخ ســود بین بانکی 
وارد کانال ۲۱درصدی شده و تا هفته منتهی 
به ۱۹ بهمن ماه در همین کانال در نوســان 
بود ولــی از ۲۶ بهمــن ماه این نــرخ رکورد 
جدیــدی در کانــال ۲۲درصدی بــه ثبت 
 رســاند و حالا این نرخ در کانال ۲۳درصدی 

در نوسان است.
نرخ ســود بین بانکی در هفته منتهی به ۲۲ 
آذرماه با افزایش جزئی نســبت به هفته قبل 
از آن به ۲۳.۴۴ درصد رســیده بود. این نرخ 
در هفته منتهی بــه ۱۵ آذرمــاه به ۲۳.۴۳ 
درصــد و در هفته منتهــی بــه ۸ آذرماه با 
کاهش ۶صدم درصدی نســبت به هفته قبل 
از آن بــه ۲۳.۵۴ درصد رســیده بود. ضمن 
اینکه این نرخ در هفته منتهی به اول آذرماه 
با کاهــش ۳صدم درصدی نســبت به هفته 
قبل از آن به ۲۳.۶ درصــد و در هفته منتهی 
به ۲۴ آبان مــاه با افزایــش ۷صدم درصدی 
 نســبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۶۳ درصد

 رسیده بود.
همچنین نــرخ ســود بین بانکــی در هفته 
منتهی به ۱۷ آبان مــاه ۲۳.۵۶ درصد، هفته 
منتهی بــه ۱۰ آبــان ۲۳.۶ درصــد، هفته 
منتهی بــه ۳ آبــان ۲۳.۷۱ درصــد و هفته 
پایانی مهــر مــاه ۲۳.۷۱ درصد بــود، این 
نرخ در هفته منتهی بــه ۱۹ مهرماه ۲۳.۷۶ 
 درصد و هفتــه پیــش از آن ۲۳.۷۵ درصد

 بوده است.

 تولید روزانه نفــت ایران بالای 
۳ میلیون بشکه ماند

جدیدتریــن گــزارش ماهانــه آژانــس 
بین المللی انــرژی )IEA( نشــان داد تولید 
 نفت ایران نزدیک به رکــورد بالای اخیرش

 مانده است.
به گزارش ایسنا، داده های آژانس بین المللی 
انرژی نشــان می دهد تولید نفــت ایران در 
دسامبر سال ۲۰۲۳، به ۳.۱۵ میلیون بشکه 
در روز در مقایســه با ۳.۲۱ میلیون بشکه در 
روز در نوامبر همان سال رسیده است. ایران به 
دلیل تحریم های ظالمانه آمریکا، از مشارکت 
در کاهش تولید نفت اوپک پلاس معاف است 
و با وجود موانــع ناشــی از تحریم ها، موفق 
 شده اســت ســطح تولید خود را حفظ کرده 

و افزایش دهد.
آمار این آژانــس غربی از تولیــد نفت ایران، 
نزدیک به آمار منتشــره در گــزارش ماهانه 
اوپک اســت که چهارشــنبه گذشته منتشر 
شد. بر اســاس داده های منابع ثانویه، تولید 
نفت ایران در دســامبر، بــه ۳.۱۴۳ میلیون 
بشــکه در روز رســید کــه تنهــا ۱۱ هزار 
 بشــکه در روز کمتر از ســطح تولید نوامبر

 بوده است.
طبق پیش بینی آژانــس بین المللی انرژی، 
عرضه نفت جهــان تحت تاثیر رشــد تولید 
آمریــکا، برزیل، گویــان و کانــادا، به میزان 
۱.۵ میلیون بشــکه در روز رشــد کرده و به 
رکورد ۱۰۳.۵ میلیون بشــکه در روز خواهد 
رســید. تولید غیراوپک پلاس، پیشران رشد 
عرضه در ســال میلادی جــاری خواهد بود. 
در مقابل، پیش بینی می شــود عرضه اوپک 
پلاس با فــرض کاهش تولیــد اضافی که از 
ژانویه آغاز شده و قرار است در سه ماهه دوم 
ســال ۲۰۲۴، به تدریج حذف شــود، نسبت 
 به ســال گذشــته، تا حدود زیــادی بدون 

تغییر بماند.
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یک عضو هیات نمایندگان اتاق های بازرگانی گفت: 
حجم صادرات و واردات غیررسمی به اندازه ای بالاست 
که اگر آمار آنها ثبت شود شاهد تغییر چشمگیری در 

ارقام مربوط به تجارت خواهیم بود.
مهراد عباد، عضو هیات نمایندگان اتاق های بازرگانی 
ایران و تهران در گفت وگو با ایلنا در تشریح چالش های 
تجارت در ایران گفت: در ثبت سفارش برای واردات انواع 
کالا مشاهده می شود که ثبت یک سفارش برای شماری 
از شرکت ها رد می شود و در همان حال شماری دیگر 
موفق به ثبت سفارش می شوند، در حالی که تفاوتی در 
شرایط دو شرکت وجود ندارد. این اتفاق به ایجاد ابهامات 
و عدم شفافیت در ثبت سفارش ها می انجامد تا جایی که 
اخبار غیررسمی حاکی از تغییر کارکنان وزارت صمت 
در پی ابهاماتی بود که در ثبت سفارش ها وجود داشت.

وی افزود: علاوه بر این عدم شفافیت ها فرآیند تخصیص 
ارز برای واردات، زمان و هزینه زیادی را بر شرکت های 
واردکننده تحمیل می کند؛ همچنین شــرکت های 

کوچک و متوسط هیچ گاه نمی توانند از صرافی بانک ها 
ارز ارزان برای واردات بگیرنــد و بانک ها ارزهای ارزان 
را تنها در اختیار مشتریان بزرگ خود قرار می دهند و 
شرکت های کوچک تر ناچارند ارز موردنیاز برای واردات 
را از صرافی ها و با نرخ بالاتر تهیه کنند در حالی که در 
زمان کمبود ارز در کشــور تهیه ارز از همان صرافی ها 

برای شرکت های کوچک سخت تر هم می شود.
عباد تصریح کرد: در چنین شرایطی واردات از مجاری 
رسمی به قدری سخت می شــود که بسیاری عطای 
واردات رســمی را به لقای آن می بخشند و به واردات 
قاچاق روی می آورند. خلاصه آنکه هزینه های واردات 
کالا به صورت قاچاق کمتــر از واردات کالا از مجاری 
رسمی شده و این اتفاق به شکل گیری رقابتی ناسالم در 

بازار ایران انجامیده است.
این عضو هیات نمایندگان اتاق  بازرگانی ایران در ادامه 
به چالش های صادراتی پرداخت و گفت: در صادرات نیز 
صادرکنندگان بیش از هــر چیز با چالش های برآمده 

از پیمان سپاری ارزی دست به گریبان هستند. روابط 
بانکی ایران با همه دنیا قطع اســت و صادرکنندگان 
بسیار سخت می توانند از مسیرهای بانکی پول خود را 
برگردانند. در طول سال ها روش های گوناگونی برای 
برگرداندن ارز پیشنهاد شــده و درصدهای گوناگونی 

برای بازگشت ارز حاصل از صادرات تعیین شده است.
وی اضافه کرد: دولــت در دریافــت پول های بلوکه 
شده خود در کشورهای مختلف مشــکل دارد و این 
برآمده از انقطاع روابط بانکی ایران و جهان اســت، در 
چنین شــرایطی دولت تنها بخش خصوصی را برای 
بازگرداندن ارز حاصل از صادرات در فشــار گذاشته و 
در همین حال ارز حاصل از صــادرات صادرکننده ای 
که از مجاری رســمی کالا صــادر می کنــد را ارزان 
می خرد. در این شــرایط کســانی با آنچه کارت های 
بازرگانی یک بار مصرف نام گرفته کالا صادر  می کنند 
و ارزی را که از صادرات به دســت می آورند را در بازار 
غیررسمی می فروشند، در نتیجه ســود بیشتری از 

صادرکننده ای که از مجاری رسمی صادرات می کند، 
به دســت می آورند. در حال حاضــر صادرکنندگانی 
 که به ایــن روش کار می کنند در بــازار عراق حضور 

پررنگی دارند.
عباد ادامه داد: این واردات و صــادرات غیرقانونی در 
حالی انجام می شود که آمار عملکرد آنها هیچ جا ثبت 
نمی شود و این امر سبب می شود ترازی که برای تجارت 
کشور اعلام می شود واقعی نباشــد. حجم صادرات و 
واردات غیررسمی به اندازه ای بالاست که اگر آمار آنها 
ثبت شود شاهد تغییر چشمگیری در ارقام مربوط به 

تجارت خواهیم بود.
وی تصریح کرد: مســئولان دولتی خود بارها قائل به 
قاچاق میلیون هــا لیتر انواع ســوخت بوده اند و البته 
ســوخت تنها یک گروه کالایی اســت که به صورت 
گسترده قاچاق می شود، در مثالی دیگر می توان گفت 
که بیش تر از نیمی از صادرات گازهای صنعتی به صورت 

قاچاق به عراق و افغانستان صورت می گیرد.

رییس سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه تاکنون 
حدود ۵ همت درآمد از طریق واگــذاری اموال راکد 
دولتی محقق شده است، از وجود بیش از ۶۰ هزار پروژه 
نیمه  تمام در کشــور خبر داد. به گزارش مهر، مالک 
رحمتی رئیس سازمان خصوصی سازی در گفتگوی 
تلویزیونی اظهار کرد: تاکنون حــدود ۵ هزار میلیارد 
تومان درآمــد از طریق واگذاری امــوال راکد دولتی 

محقق شده است. در این هفته هم حدود ۴۵ ملک مازاد 
دولتی در بورس کالا عرضه شد که این املاک واقع در 
استان های مازندران، گیلان، لرستان، مرکزی و تهران 
است. معاون وزیر اقتصاد با اشاره به عملکرد دستگاه ها 
در معرفی املاک مازادشان افزود: وزارت بهداشت جزو 
وزارتخانه های است که خوب عمل کرده و در ۲۱ استان 
نزدیک به ۱۱ هزار میلیارد تومــان دارایی های مازاد 

خود را معرفی کرده که ۹۹ درصدشــان برای تکمیل 
بیمارستان های نیمه کاره استان ها است.

رحمتی با بیان اینکه با تفویض اختیاری که به استان ها 
شده مولدسازی سرعت بیشتری گرفته است، افزود: 
هم اکنون در خراســان رضــوی در ۵ حوزه مصوبات 
خوبی داشــته ایم که به عنوان مثال در حوزه مدرسه 
سازی حدود سه هزار و ششــصد میلیارد تومان و در 

حوزه ورزش و جوانان حدود چهار هزار و پانصد میلیارد 
تومان پروژه معرفی شده اســت. وی افزود: تغییراتی 
به نام بســته های رونق در روش مولدسازی به وجود 
آمده اســت که در این روش همــه دارایی های مازاد 
شناسایی می شوند، ارزش افزایی به وجود می آید و بعد 
 توسط کارشناسی رسمی دادگستری قیمت گذاری 

می شود. 

قطعات یدکی خودروی تقلبی که قرار بود با طرح شناسه کالا، دیگر در بازار 
جایی نداشته باشد، طی روزهای اخیر مشتریان زیادی را دچار مشکل کرده و 
تعمیرکاران خودرو نیز از مراجعه خودروهای با آسیب جدی، گلایه دارند و در 
نهایت مسئوولان مربوطه نیز معتقدند نواقصی در اجرای این طرح و فعالیت 
سامانه وجود دارد که به زودی رفع خواهد شد. به گزارش ایسنا، طرح شناسه دار 
کردن قطعات یدکی با هدف حذف سوداگری ها در تولید و توزیع لوازم یدکی 
قاچاق و غیر استاندارد که جان و مال مردم را تهدید می کرد، تدوین و از مرداد 
ماه سال گذشته اجرایی شد. از اسفند ماه ســال ۱۴۰۰، موضوع مدیریت و 
کنترل بازار قطعات یدکی خودروها، توسط وزیر وقت صنعت، معدن و تجارت 
)ســیدرضا فاطمی امین( مطرح و از ابتدای سال گذشته به صورت جدی در 
دستور کار قرار گرفت؛ بنابراین در راستای اجرای طرح وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در خصوص قاچاق و تقلب در قطعات یدکی خودروها پس از تعطیلات 
عید نوروز، وزیر صمت وقت اعلام کرد: لوازم یدکــی خودرو، لوازم  خانگی، 
آرایشی و بهداشتی، پوشاک و دخانیات، پنج اولویت نخست اجرایی این طرح 

در سطح کشور خواهند بود.
بر این اساس مقرر شد که تمامی اقدامات در نظر گرفته شده در قالب اجرای 
این طرح، به صورت مستمر و هفتگی رصد و پایش شده و مرحله به مرحله، با 
متناسب سازی اقتضایی طرح پیش رود. بدین ترتیب، این طرح با عزم جدی 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و وزارت صنعت، معدن و تجارت آغاز شد و با 
توجه به مقدمات فراهم شده و اقدامات زیرساختی موجود در وزارتخانه در 

گام نخست با اولویت گروه کالایی حوزه قطعات یدکی خودرو، عملیاتی شد.
از همان ابتدای امر تاکید شده بود که اجرای این طرح علاوه بر مقابله با کالای 
قاچاق و تقلبی، نتایج مثبت اقتصادی دیگــری از جمله ایجاد فرصت های 
شغلی جدید در بخش تولید و همچنین تأمین امنیت مصرف کنندگان در 
استفاده از کالاهای موجود در سطح بازار به ویژه در حوزه لوازم یدکی خودرو 
نیز محقق می شود. در گام نخست اجرای این طرح، مقابله با عرضه کالاهای 
قاچاق و تقلبی در حوزه لوازم یدکی خودرو از ۱۵ فروردین ماه در سراسر کشور 
عملیاتی و سپس عرضه قطعات یدکی خودرو به بازار از ۲۱ خردادماه به داشتن 
کد رهگیری مشروط شد و از این تاریخ به بعد واحدهای صنفی از خرید اقلام 

بدون شناسه منع شدند. در نهایت از ۱۵ مرداد ماه، عرضه بدون شناسه لوازم 
یدکی و قطعات خودرو ممنوع  و ثبت "کد نقش" فعالان حوزه لوازم یدکی و 

قطعات خودرو در سامانه جامع تجارت الزامی شد.
پس از آن فرصت شناسه دار کردن کالاها و دریافت کد رهگیری تا ۱۵ مهر ماه 
سال ۱۴۰۱ تمدید شد و بر این اساس ۱۵ مهر ماه آخرین روز مهلت قانونی ثبت 
شناسه کالا و کد رهگیری برای ۵۵ قلم لوازم یدکی بود؛ طبق تاکید مسئولان 
وزارت صمت مقرر شد پس از این تاریخ، محصولات بدون کد شناسه قاچاق 
محسوب و طبق قانون قاچاق، جمع آوری شوند. اما اواسط آذر ماه، یک مقام 
وقت مسئول در وزارت صنعت، معدن و تجارت، اعلام کرد که مهلت ساماندهی 
کالاهای فاقد شناسه کالا تا پایان سال تمدید شده و از ابتدای سال ۱۴۰۲، 

تمامی لوازم یدکی مشمول این طرح بایستی دارای کد رهگیری باشند.
اما پس از گذشت قریب به یکســال از اجرای رسمی )و یکسال و نیم از ابلاغ 
اولیه( این طرح، هنوز هم وجود قطعات یدکی بدون شناســه کالا و تقلبی، 
دامن گیر مشتریان و البته تعمیرکاران خودرو شده است؛ از مشکلات اصلی 
که در حوزه توزیع اقلام کالایی در کشور وجود دارد، عرضه کالاهای قاچاق و 
تقلبی است که به علت کیفیت پایین، مشکلات و آسیب هایی جدی را متوجه 

مصرف کننده نهایی می کنند.
تعداد زیادی از مردم طی چند وقت اخیر با مراجعه به مراکز مختلف شورای 
اختلاف از قطعات تقلبی موجود در بازار شکایت کرده اند. یکی از این مشتریان 
می گوید که حدود ۱۰۰ میلیون تومان برای خودروی خود هزینه کرده، اما 

هنوز مشکل خودرویش حل نشده است.
مشتری دیگری می گوید، به سبب روغن نامرغوب و تقلبی که برای خودرویش 
مصرف شده و قیمتی برابر قیمت نمونه اصلی داشته، خودرو دچار مشکل شده 
و بالغ بر ۱۰۰ میلیون تومان بر روی دست وی، هزینه گذاشته است. از سوی 
دیگر، تعمیرکاران نیز از این موضوع گلایه دارند و اعلام می کنند که تعداد 
زیادی خودرو برای تعمیر به مراکز ان ها مراجعه می کند که خودرو به دلیل 

نصب قطعه یدکی تقلبی، دچار مشکل شده است.
در این رابطه، بازرسان اتاق اصناف ایران در بررسی ها با تعداد زیادی از قطعات 
یدکی مواجه شده اند که کد شناسه و کد رهگیری ندارند، مشخص نیست از 

کجا آمده اند و قابل پیگیری هم نیستند. در این رابطه، سید احمد عابدین زاده- 
رئیس کمیسیون بازرسی اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی- نیز ضمن اشاره به 
اینکه در نگاه اول و در ظاهر، قطعات یدکی در بازار از کالاهای اصلی با نام های 
تجاری معتبر هستند، اما در بررسی دقیق تر مشخص می شود که فاقد شناسه 
کالا یا کد رهیگیری هستند که افراد سودجود و فرصت طلب، اقدام به تقلب 

آن ها کرده اند که گاها تشخیص آن برای خود فروشنده نیز مشکل است.
علیرضا نیک آیین- رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو- نیز در این رابطه اعلام 
می کند: با توجه به اینکه راه تشخیص، بعضا دشــوار است و قطعات تقلبی 
شبیه به نمونه اصلی هستند، تعمیرکاران نیز متوجه نشده و بر روی خودروی 
مشتری نصب می کنند، اما با چند کیلومتر محدود، پیمایش، مجدد مشکل و 
بعضا مشکلات بیشتر، بروز می کند. در این زمینه، سید احمد حسینی- رئیس 
اتحادیه فروشندگان قطعات یدکی خودرو- تصریح کرد: در انتهای زنجیره، 
کدهای شناسه کالا و کدهای رهگیری از زنجیره خارج نمی شود. بسیاری از 
این شناسه ها متاسفانه مورد تقلب قرار می گیرند و شناسه غیراصلی بر روی 
محصول درج می شود. در حالیکه مســئولان راهکار جلوگیری از این تقلب 
در بازار را، فعالیت دقیق و کامل ســامانه جامع تجارت می دانند، اما شنیده 
می شود که متاســفانه اجرای طرحی که بالغ بر یکسال از ابلاغ آن گذشته، 

صورت نمی گیرد.
در حالیکه به تاکید امین کلاهدوزان-رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 
وزارت صمت-شروع رسمی سامانه، از ۳۰ بهمن ماه سال گذشته با ابلاغ معاون 
اول رئیس جمهور اتفاق افتاده است، اما چندی پیش عباس علی آبادی- وزیر 
صنعت، معدن و تجارت- اعلام کرده که تاکنون نواقصی در اجرای این طرح و 

فعالیت سامانه جامع تجارت وجود داشته که در حال رفع است.
محمدمهدی برادران- معاون صنایع عمومی وزارت صمت- اما در این رابطه 
ابراز امیدواری کرده است که همانطور که شفافیت طی ماه های گذشته در 
تولید و تولیدکنندگان ایجاد شده است، در حوزه توزیع  و مصرف کنندگان 
نیز حاصل شود و رســمیت پیدا کند. گفته می شود که پیوستن واحدهای 
تعمیرگاهی به سامانه  فروشگاهی، می تواند تا حدود بسیاری در کاهش این 

تخلفات، موثر واقع شود.

رواج صادرات با کارت های بازرگانی یک بار مصرف

تحقق ۵ همت درآمد دولت با مولدسازی

دردسر مشتریان و تعمیرکاران به دلیل قطعات تقلبی

سودجویان طرح شناسه  کالا را دور زدند

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری با بیان این که رابطه 
دستمزد و تورم یک رابطه بلند مدت و رابطه معناداری نیست 
گفت: ترمیم دستمزدها باید به استناد تورم اعلامی و جدای از 
آن تأمین معیشت خانوار انجام شود. علیرضا حیدری نائب رئیس 
اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری و کارشناس اقتصادی درباره 
رابطه دستمزد و تورم در سال 1403 اظهار کرد: بنده معتقدم 
که رابطه دستمزد و تورم یک رابطه بلند مدت و رابطه معناداری 
نیست بنابراین نمی توان دستمزد را به تورم پیوند زد و مدعی شد 

که افزایش دستمزد منجر به افزایش تورم می شود.
وی افزود: شاید افزایش دستمزد یکی از عوامل تورم باشد اما همه 
عوامل تورم زا در دستمزد خلاصه نمی شود چون متغیرهای 
پولی بیشترین سهم را در افزایش تورم دارند مانند زمانی که بازار 
بورس به سمت بازارهای موازی حرکت می کند و اثرات تورمی 
خود را بر جای می گذارد. نائب رئیس اتحادیه پیشکســوتان 
جامعه کارگری گفت: بانک جهانی برای اقتصاد ایران رشد 2.5 
درصدی را در سال 2024 پیش بینی کرده اما تمام شواهد هم 

نشان می دهد که وضعیت در سال 1403 )2024 میلادی( از 
سال قبل بهتر نخواهد شد مگراینکه همه متغیرهای اقتصادی 

باثبات باشند و تغییری نکنند.
وی با بیان اینکه بودجه کشور به شکل مزمن و بلند مدت دچار 
کسری است و دولت کسری های خود را از دو بازار پول و بازار مالی 
تأمین می کند گفت: ریشه اصلی تورم در ایران بی انضباطی مالی 
دولت است که بنا به دلایل متعدد تاکنون نتوانسته منابع و مصارف 
خود را کنترل کند. نائب رئیس اتحادیه پیشکســوتان جامعه 
کارگری با تأکید بر اینکه ترمیم دستمزدها باید به استناد تورم 
اعلامی و جدای از آن تأمین معیشت خانوار انجام شود اظهار کرد: 
ما معتقدیم که تورم کالای تولیدی و خدماتی را نمی توان به نرخ 
دستمزد پیوند زد. حیدری با بیان اینکه 52 درصد نیروی کار در 
بخش خدمات است گفت: هر چقدر سهم بخش خدمات بیشتر 
باشد نشان می دهد که تولید ناخالص داخلی و تولید و سطح رفاه 
عمومی بالاتر است و وقتی هم که تولید انبوه اتفاق می افتد خود 

به خود اشتغالزایی ایجاد می شود.

سازمان توســعه صنعتی ملل متحد اعلام کرد رشد ارزش 
افزوده تولیدات صنعتی ایران در ســال 2022 به ۶.5 درصد 
رسید که از 1۶4 کشــور جهان بیشتر بوده است. به گزارش 
سازمان توســعه صنعتی ملل متحد در گزارشی موسوم به 
»ســالنامه بین المللی آمار صنعتی«، رشــد ارزش افزوده 
تولیدات صنعتی ایران در ســال 2022 را ۶.5 درصد اعلام 
کرده است. در سال 2021 نیز ارزش افزوده تولیدات صنعتی 

ایران ۶.۶ درصد رشد کرده بود.
این گزارش همچنین سرانه ارزش افزوده تولیدات صنعتی 
ایران طی ســال 2022 را معادل ۸25 دلار محاسبه کرده 
اســت. این رقم برای ســال قبل از آن ۷12 دلار اعلام شده 
بود. بر اساس برآورد این نهاد بین المللی سهم ارزش افزوده 
صنعتی در تولید ناخالص داخلی ایران طی سال 2022 نیز 
14.۷ درصد بوده است. ســهم تولیدات صنعتی در صادرات 
ایران طی این ســال 4۷.۷ درصد و سهم صنعت در اشتغال 

کشور نیز 1۷.4 درصد برآورد شده است.

بر اســاس این گــزارش ایــران از نظر رشــد ارزش افزوده 
صنعت طــی ســال 2022 در میان 213 کشــور و منطقه 
خودمختار در رتبه 4۹ جهان قرار داشــته است. به عبارت 
دیگر رشــد ارزش افزوده بخش صنعت ایران از 1۶4 کشور 
 و منطقه خودمختــار بیش تــر و تنها از 4۸ کشــور کمتر

 بوده است.
از جمله کشــورهایی که رشــد ارزش افــزوده صنعت آنها 
نســبت به ایران در ســال 2022 کمتر بوده می توان به این 
کشورها اشاره کرد: برزیل با رشد 2.1 درصدی، چین با رشد 
2.۶ درصدی، آلمان با رشــد 2.2 درصدی، ژاپن با رشد 1.4 
درصدی، قطر با رشد 4.3 درصدی، روسیه با رشد منفی 2.۹ 
درصدی، و آمریکا با رشــد 1.۷ درصدی. کشــورهایی مثل 
عربستان، ترکیه، هند، ایرلند، مالزی، امارات و ویتنام رشد 
صنعتی بیشتری نســبت به ایران داشته اند. اوکراین با رشد 
منفی 3۹ درصد در تولیدات صنعتی طی سال 2022 مواجه 

شده است که کمترین در جهان بوده است.

بر اســاس این گــزارش فعالیت های صنعتی که در ســال 
2020 تحت تأثیر شیوع کرونا به شــدت کاهش یافته بود 
در سال 2021 احیای تحســین برانگیزی داشت و در سال 
2022 شاهد بازگشــت روند رشــد این فعالیت ها به دوره 
پیش از شــیوع کرونا بوده ایــم. در این ســال ارزش افزوده 
بخش صنعت جهان 2.3 درصد رشد کرد اما نتوانست به رقم 
رشد 3.1 درصدی تولید ناخالص داخلی جهان در این سال 
 برسد. اقتصادهای صنعتی شاهد رشد صنعتی نسبتاً خوب 

در سال 2022 بودند. 
ارزش افزوده تولیــدات صنعتی در اقتصادهــای با درآمد 
بالا طی این ســال 2.۹ درصد رشــد کرده اســت. این رقم 
بــرای اقتصادهای در حــال صنعتی شــدن ۶ درصد اعلام 
شــده اســت. همچنین ســرانه ارزش افــزوده تولیدات 
صنعتــی جهــان در این ســال بــا رشــد 14.2 درصدی 
 نســبت به ســال قبل از آن مواجه شــده و به 1۸۷۹ دلار 

رسیده است.

نشریه اقتصادی مید با اشاره به خروج صنعت ساخت و ساز 
ایران از رکود در سال 2023 رشد سالانه 3.4 درصدی را برای 
این صنعت تا سال 202۷ پیش بینی کرد. به گزارش تسنیم، 
نشریه اقتصادی مید طی گزارشــی نوشت صنعت ساخت 
و ساز ایران که در سال 2025 رشــد منفی 2.5 درصدی را 
تجربه کرده بود در سال 2023 از رکود خارج شده و رشد 0.5 

درصدی داشته است.  
ســرمایه گذاری هــای دولتــی و خصوصی در پــروژه های 
صنعتی،انرژی و زیرساختی عامل اصلی رشد بخش ساخت و ساز 

ایران در سال 2023 بوده است. این گزارش در ادامه پیش بینی 
کرده است بخش ساخت و ساز ایران طی دوره 2024 تا 202۷ 
با افزایش صادرات و سرمایه گذاری در بخش های پتروشیمی، 

انرژی و مسکن به طور متوسط 3.4 درصد در سال رشد کند.
آمارهای منتشــر شده نشــان می دهد ارزش افزوده بخش 
ساخت و ساز ایران در سه ماهه دوم 2023 رشد 4.۷ درصدی 
داشته است. بانک مرکزی ایران هم گفته است در هفت ماهه 
سال جاری شمسی 5۶ میلیارد دلار تســهیلات در اختیار 
بخش های مختلــف اقتصادی قرار داده اســت که این رقم 

نسبت به مدت مشــابه ســال قبل حددود 24 درصد رشد 
داشته است. بر اساس این گزارش بخش پتروشیمی یکی از 
عوامل رشد صنعت ساخت و ساز ایران تلقی می شود. شرکت 
ملی پتروشیمی ایران در نظر دارد تا سال 2025 بیش از 4.2 
میلیارد دلار در پروژه های پتروشیمی داخلی سرمایه گذاری 
کند. این شرکت افزایش ظرفیت تولیدات پتروشیمی ایران 
به 200 میلیون تن در سال را تا سال 2033 برنامه ریزی کرده 
و 100 پروژه به ارزش ۷0 میلیارد دلار را برای توسعه تا این 

سال  در نظر گرفته است.

فعال کارگری درباره منطقه ای کردن حق مسکن گفت: آیتم های 
حقوق و دستمزد همانند یک زنجیره به هم مرتبط هستند و ما 
نمی توانیم یکی از آنها را جدا کنیم و تصمیمات خاصی برایش 
بگیریم. به گزارش تسنیم؛ با توجه به اینکه ۷0درصد هزینه های 
سبد معاش کارگران مرتبط به بحث دستمزد است.وزارت اقتصاد 
در اولین جلسه کمیته دستمزد 1403. بحث منطقه ای شدن 
بحث حق مسکن را مطرح کرده است که البته در مجموع اجرای 

مزد منطقه ای مورد نقد نمایندگان کارگران است.
ناصر چمنی، رئیس سابق کانون عالی انجمن های صنفی کارگران  
درباره منطقه ای شــدن حق مســکن کارگران گفت: در جایی 
که قانون اجرا نشود، صحبت از عدالت بیهوده است. قانون باید 
تضمین کننده عدالت اجتماعی در جامعه باشد، متاسفانه ناعدالتی 
اتفاقی است که جامعه کارگری با آن دست وپنجه نرم می کند و 
اقشار کم درآمد از آن ضربه می خورند. زمانی که در کشور ما قانون 
کار به درستی اجرا نمی شود، اجرای عدالت نیز با چالش همراه 
خواهد بود. صحبت هایی که پیرامون موضوع مزد منطقه ای بیان 
می شود، از آن دست قوانینی است که برای فرار از قانون مطرح 
می شود. چند سالی است که تفکراتی به وجود آمده که به شدت 

سمت وسوی ســرمایه داری را دنبال می کند. وی بیان کرد: در 
کشور ما انقلابی برمبنای اسلام و عدالت شکل گرفت. قانون کار 
نیز در این راستا تصویب شد که مجری عدالت باشد تا کارگران 
و اقشار کم درآمد بتوانند به حق خود برسند. از سال ۶۹که قانون 
کار تصویب شد، تبصره و آیین نامه های زیادی سر راه این قانون 
به وجود آمد تا عده ای سرمایه دار از این قوانین سوءاستفاده کنند. 
چنین اتفاق هایی باعث شد تا روز به روز قشر کارگر با مشکلات 
بیشتری مواجه شود و معیشــت این افراد بیش از پیش به خطر 
بیفتد. ما قانون کار در کشــور داریم و در مــاده 41 این قانون، 
دستمزد و تمام ضوابط و مقررات مرتبط با آن مشخص شده است. 
طبق این قانون و باتوجه به آمار تورم کشور، باید حداقل دریافتی 
کارگران به قدری باشد که بتوانند یک ماه را بدون مشکل مالی به 

آخر برسانند.
وی افزود: طبق قانون جهانی کار، آیین نامه هایی داریم که مشخص 
می کند پرداختی های کارگران باید تابع چه شرایطی باشد. در 
این آیین نامه به صراحت در رابطه با بحث پوشاک، آموزش، رفاه، 
امنیت، بهداشت، کالری روزانه مصرفی و به ویژه مسکن صحبت 
شده است که باید حقوق و دستمزد کارگران برمبنای این آیتم ها 

مشخص شود. متاسفانه در جامعه ما نهادهایی که باید مجری 
قوانین کار باشــند، به این موضوع توجه نمی کنند و مواقعی که 
در شورای عالی کار حضور پیدا می کنند، به صراحت قانون کار را 
زیر پا می گذارند و شرایط پرداخت حقوق و دستمزد را مخدوش 
می کنند. این کارشناس تصریح کرد: در حال حاضر، بازار مسکن 
به حدی نابسامان است که هزینه اجاره ارزان ترین خانه کمتر از 2یا 
3میلیون تومان نیست. حال با این وضعیت، منطقه ای کردن حق 
مسکن کارگران باعث حل چالش یا برطرف کردن مشکل خاصی 
نمی شود. حداقل کاری که دولت می تواند انجام دهد، این است که 
برمبنای کمترین مقدار اجاره مسکن در ارزان ترین محله کشور، 
حق مسکن کارگران را تعیین کند. نباید بر مسائل بیهوده ای مثل 
حق مســکن منطقه ای تمرکز کرد. مگر هرساله به حق مسکن 
کارگران چقدر اضافه شده است که اکنون به فکر منطقه ای کردن 

آن هستند؟
چمنی  گفت: مزد و حق مسکن منطقه ای همان طور که قبل تر 
اشاره شد، موضوعی است که توسط یک ســری سرمایه دار و با 
هدف سوداگری مطرح می شود. چنین صحبت هایی عجیب بوده 

و عجیب تر از آن، استقبال دولت از این موضوعات است. 

ســازمان امور مالیاتــی اعلام کرد: هــر گونــه واریزی به 
حســاب های تجاری به عنوان درآمد حاصل از فروش تلقی 
می شود. برای بسیاری از شــهروندان این تجربه پیش آمده 
اســت که هنگام خرید کالا یا خدمت از یــک واحد صنفی، 
فروشنده از مشــتری درخواســت می کند که مبلغ خرید 
کالا را به صــورت کارت به کارت به حســاب وی واریز کند 
و وقتی مشــتری می گوید چرا از دستگاه پوز یا پایانه فروش 
 استفاده نمی کنید، می گویند به خاطر بحث مالیات این کار 

را انجام می دهند.
این مســئله را پیش از این نیز خبرنگاران در نشست با داود 
منظور رئیس پیشــین ســازمان امور مالیاتی مطرح کردند 
که وی پاسخ داد: ما حســاب های تجاری را از حساب های 
شــخصی جدا می کنیم و حساب تجاری حســاب معرفی 
شــده از ســوی فعال تجاری اســت که به پرونده مالیاتی 
وی متصــل اســت و هرگونــه واریز بــه این حســاب به 
 عنوان درآمــد حاصل از فــروش تلقی و مشــمول مالیات 

می شود.
وی این را هم گفته بود: حســاب های شــخصی افراد باید 
از حســاب تجاری کاملًا جدا شود و حســاب شخصی برای 
کارهای شــخصی و حســاب تجاری برای فعالیت تجاری 
استفاده شود. سازمان امور مالیاتی اخیراً اعلام کرد: با  توجه به 
قوانین و مقررات موجود کلیه وجوه واریزی به حساب بانکی 
تجاری از کلیه طرق از جمله درگاه های الکترونیکی پرداخت، 
دستگاه ای کارتخوان، کارت به کارت، ساتنا و پایا به  عنوان 
درآمد حاصل از فروش تلقی شده و مبنای محاسبات مالیات 

قرار می گیرد.
مودیان مالیاتی توجه داشــته باشــند به گونــه ای اقدام 
نمایند که صرفا مبالغ ناشــی از فعالیت هــای اقتصادی و 
تجاری به حســاب های مذکور واریز شــود. بدیهی اســت 
حســاب های بانکی غیرتجاری نیز به صورت مستمر پایش 
شــده و چنانچه مبالغی بابت فعالیت های تجــاری به آن 

واریز شــود و در اظهارنامه های مالیاتی ابراز نشــود درآمد 
 کتمان شــده تلقی و مشــمول مالیــات و جرائــم متعلقه 

خواهد شد.
برخی فعالان صنفی هم برای فرار از مالیات،  از کارتهای بانکی 
افراد نا آگاه استفاده می کنند و با دادن اجاره محدود به صاحب 
کارت،  مبالغ درآمد صنفی را به آن حساب واریز می کنند و 
آخر ســال مالیات درآمد واحد تجاری به نام صاحب کارت 
اجاره ای تعلق می گیرد. به گزارش فارس، سهم مالیات اصناف 
و مشــاغل از کل درآمدهای مالیاتی کمتر از ۷ درصد است، 
اما با توجه به دربرگیری جامعه هدف بیشــترین اعتراضات 
 مالیاتــی و همچنین فــرار مالیاتی در ایــن بخش صورت

 می گیرد.
یکی از سیاســت های دولت و مجلس اتــکای هزینه های 
جاری دولت بــه درآمدهای پایدار مالیات و عوارض اســت 
و براســاس سیاســت های ابلاغــی برنامه ششــم و هفتم 
و اقتصاد مقاومتی درآمــد نفت به عنوان یــک ثروت بین 
نســلی باید صرف پروژه های زیربنایــی و کارهای عمرانی 
شــود و بخش عمده ای از آن هــم به میــزان 40 درصد به 
 صندوق توســعه ملی به عنــوان یک صندوق بین نســلی 

واریز می شود.
بنابراین سیاســت دولت جلوگیری از فرار مالیاتی، کتمان 
مالیاتی و شناســایی اقتصاد زیرزمینــی و دریافت مالیات 
اســت و دولت قصد ندارد افزایــش درآمــدی بودجه را از 
طریق فشــار آوردن بر پایه های موجود مالیاتی جبران کند 
بلکه با شناســایی مصادیق فرار مالیاتی می خواهد افزایش 
درآمــد مالیاتی را محقق کنــد. درآمد مالیاتــی در لایحه 
بودجه ســال 1200 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده که 
نسبت به سال جاری از رشــدی معادل 50 درصد برخوردار 
خواهد شــد که به گفته رئیس ســازمان امور مالیاتی قرار 
 است، از محل شناسایی موارد فرار مالیاتی و مؤدیان جدید 

صورت گیرد.

نایــب رئیــس اتحادیــه 
مشــاوران املاک با بیان 
این که وام خرید مســکن 
پاســخگوی نیاز مردم در 
بازار مسکن نیست گفت: با 

توجه به طولانی شدن رکود بازار مسکن، سازندگان 
برای تامین مالی ســایر پروژه های خود معمولا در 
آخر سال، واحدها را با قیمت های مناسب عرضه می 
کنند. داوود بیگی نژاد اظهار کرد: بررسی بازار مسکن 
تهران از ابتدای امسال تا پایان آذرماه و مقایسه آن 
با دوره مشابه سال گذشته نشان می دهد کمترین 

تورم سالانه مربوط به منطقه یک بوده است.

به گزارش تسنیم، وی ادامه داد:  تورم در این منطقه 
طی مدت یاد شده حدود 33 درصد بوده است. این 
درحالی است که در کل مناطق 22گانه تهران تورم 
مسکن رشد حدود 50 درصد را نسبت به سال قبل 
)۹ ماهه( داشته اســت. وی افزود: بیشترین تورم 
مسکن نیز مربوط به منطقه 1۶ با بیش از ۷0 درصد 
بوده است. سال گذشته متوسط قیمت هر مترمربع 

واحد مســکونی در این منطقه حدود 2۶ میلیون 
تومان بود که طی ۹ ماه اخیر به حدود 45 میلیون 

تومان افزایش یافته است.
بر اســاس آمار منتشر شــده بانک مرکزی از بازار 
مسکن طی آذرماه امســال متوسط قیمت مسکن 
در منطقه 1۶ بالغ بر 45 میلیون و 550 هزار تومان 
بوده است. نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک در 
ادامه با بیان این که این اتفاق رشد قیمت مرکز شهر 
به سمت پایین را متفاوت تر کرده است درباره دلیل 
بروز این اتفاق، گفت: یکی از مهم ترین دلایل این 
اســت که واحدهای کوچک متراژ در این مناطق 
نسبت به سایر مناطق تهران بیشتر است. واقعیت 
این است که سرمایه  و موجودی متقاضیان خرید 

مسکن آنها به این مناطق هدایت می کند. بیگی نژاد 
بیان کرد: بعد از منطقه 1۶، مناطق 11 و 12 نسبت 
به سایر مناطق رشــد متفاوت تری داشته باشند. 
وی با بیان این که بیشــترین معاملات مسکن طی 
۹ ماه اخیــر در منطقه 5 و ســپس در مناطق 2، 
10 و 4 انجام شــده اســت در خصوص تسهیلات 
مسکن اظهار کرد: بانک ها تســهیلاتی را که باید 
برای بخش تولید مســکن پرداخت می کردند که 
عدم پرداخت آن توســط برای بانک هــا با اهداف 
دولت همسویی ندارد. بانک ها خیلی تمایل ندارند 
 20 درصد تســهیلات خــود را به بخش مســکن

 اختصاص دهند.
وی افزود: مطمئنا سیاســت های دولت در جهت 
افزایش تولید مســکن اســت و باید در این مسیر 
سیستم بانکی سهم تکلیفی خود را پرداخت کنند 
که متاسفانه چنین اتفاقی نیفتاده است. نایب رئیس 
اتحادیه مشــاوران املاک با بیان این که وام خرید 
مسکن از محل اوراق حق تقدم پاسخگوی نیاز مردم 
نیست، گفت: با احتساب وام تجهیز )250 میلیون 
تومانی( که آنهم از محل اوراق است مجموعا حدود 
1.2 میلیارد تومان وام خرید پرداخت می شود که 
اثرگذاری موردنظــر در افزایش قدرت خرید مردم 

را ندارد.
به گزارش تســنیم، بیگی نژاد با اشــاره به افزایش 
قیمت اوراق حق تقدم، یادآور شــد: رشد قیمت ها 

این تصور را ایجاد کرد که تعداد معاملات افزایش 
یافته، این در حالی اســت که تعــداد معاملات در 
آذرماه نســبت به آبان ماه حدود 11 درصد کاهش 
یافته است. وی با بیان این که بیشتر اوراق خریداری 
شده حق تقدم وام مسکن برای وام جعاله و تجهیز 
مورد استفاده قرار گرفته است درباره پیش بینی بازار 
مسکن در بهمن و اسفند امسال، تاکید کرد:  واقعیت 
این است که بازار املاک شب عید املاکی ها ماه های 
دی، بهمن و نیمه اول اســفندماه است. املاکی ها 
آجیل و شیرینی نمی فروشند که معمولاً مردم روز 

آخر برای خرید می آیند.
وی ادامه داد: افرادی کــه می خواهند وارد فرآیند 
خرید و فروش مسکن شــوند باید دو سه ماه قبل 
از تحویل ســال این کار را انجام دهنــد. در واقع 
حدود 45 روز مردم برای خرید یک واحد مسکونی 
فرصت دارند. نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
گفت: با توجه به ســابقه معاملات مســکن، قطعاً 
تعداد خریــد و فــروش واحدهای مســکونی در 
 بازه اشاره شــده متفاوت تر از ســایر ماه های سال

 خواهد بود.
بیگی نژاد درباره تحولات قیمت مسکن در ماه های 
پایانی سال نیز افزود: با توجه به طولانی شدن رکود 
بازار مسکن، سازندگان برای تامین مالی مورد نیاز 
ساخت سایر پروژه های خود، واحدها را با قیمت های 

مناسب عرضه خواهند کرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

وام خرید مسکن پاسخگوی نیاز مردم نیست

تولید مسکن ارزان برای کم درآمدها

پیش بینی رشد سالانه ۳.۴ درصدی تا ۴ سال آینده

امکان منطقه ای کردن حق مسکن نیست

تلاش برای جلوگیری از فرار مالیاتی برخی اصناف

رشد صنعتی ایران از ۱۶۴ کشور بیشتر شددستمزد کارگران رابطه معناداری با تورم ندارد

ضرورت ساماندهی بازار مسکن
حسن محتشم، کارشناس مسکن

مسکن برای برخی اقشار و مستاجران بیش از ۸0 درصد هزینه های خانوار را شامل می شود. بنابراین 
واضح است که سر و ســامان دادن به وضعیت بازار مســکن تا حد قابل توجهی به کنترل تورم کمک 
می کند. از طرف دیگر وقتی تولید مسکن بالا رود با توجه به فراگیری این بخش به رونق اقتصاد منجر 

می شود، باعث افزایش اشتغال و نهایتا رشد سطح رفاه عمومی خواهد شد.
دولت باید تعادل بین عرضه و تقاضا را در بخش مسکن ایجاد کند. از حدود 10 سال قبل برآوردهایی 
صورت گرفت و اعلام شد که لازم است سالانه یک میلیون واحد مسکونی در کشور ساخته شود که اگر 
این اقدام انجام می شد تا سال 1404 به نقطه سر به سر می رسیدیم، اما طی این سال ها تولید یک میلیون 

مسکن محقق نشد و با کسری در این بخش مواجهیم که باید جبران شود.
دولت فعلا به رشد تدریجی و خزنده وار قیمت مســکن دلخوش است. اما واقعیت این جاست که بازار 

اقتصاد و پول، راه خودش را می رود و به محض ورود پول و نقدینگی، فنر قیمت ها هم در می رود.
اگر دولت بخشــی از این ســهام را به بخش خصوصی واگذار می کرد و خود ناظر بود، نتیجه بهتری 
حاصل می شد. دولت در نهضت ملی مســکن به وظیفه خود خوب عمل نکرده است. اگر برنامه ریزی 
درســت صورت گرفته بود و زیرســاخت های یک میلیون واحد آماده شــده بود، عرضه مسکن خود 
 باعث ایجاد تعادل نســبی در بازار شده بود و مسکن ارزان قیمت برای قشــر کم درآمد و کم بضاعت 

هم فراهم می شد.
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فناوری و 
اطلاعات

صرفه جویی ارزی با تولید »کربن فعال« در کشور
فناوران یک شرکت دانش بنیان موفق شدند با تولید »کربن فعال« )کربن اکتیو(، 
گام بلندی را در مســیر تصفیه آب و رفع نیاز صنایع به این فرآورده بردارند، این 
دستاورد صرفه جویی ارزی برای کشور به همراه دارد. به گزارش معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، مهدی راه پیما مدیرعامل شرکت 
کیمیا اورنگ جنوب به استفاده از روزآمدترین فناوری ها برای تولید کربن فعال 
مورد استفاده در محصولات صنعتی، تحقیق و پژوهش اشاره کرد و توضیح داد: 
یکی از مهم ترین کاربردهای کربن فعال در حوزه تصفیه آب است و این شرکت در 
راستای مسئولیت اجتماعی، اولویت بخشی به حل معضل دسترسی به آب سالم و 

گذر از بحران آب اقدام به ساخت این دستگاه کرده است.
وی درمورد فعالیت این شــرکت گفت: ارائه خدمات و تسهیلات آزمایشگاهی و 
تحقیقاتی برای محققان و دانشگاهیان و بسترسازی مناسب برای تحقق طرح های 
مورد نیاز صنعت و دانشگاه با استفاده از طیف گسترده ای از تجهیزات آزمایشگاهی 

به روز دنیا در حوزه نانو، پلیمر و شیمی از اهداف این مجموعه است.
این فعال فناور ادامه داد: این شرکت با رویکرد مقابله با بحران خشکسالی به تولید 
مواد تصفیه آب و پساب مشغول اســت که در حال حاضر با مجهز شدن کارخانه 
تولیدی صنعتی به آخرین فناوری روز دنیا و کوره دوار خلأ با قابلیت تولید پیوسته 

کربن فعال به تولید تناژی این محصول می پردازد.
راه پیما درباره نوع تولید این محصول فناورانه هم اظهار داشت: محصول کربن فعال 
به دو صورت پودری و گرانولی و با درجه بندی های مختلف عدد یدی با پشتیبانی 
بخش تحقیق و توســعه شرکت، مناســب با نیاز صنایع، معادن و پتروشیمی ها 

عرضه می شود.
وی به تولید فرآورده های پلیمری اشاره و تصریح کرد: تولید مواد پیشرفته مانند 
کوپلیمرهای بلوکی، نانو الگوهای پلیمری، مواد و فیلم های نازک نانولیتوگرافی، 
فلوکولنت های زیســت تخریب پذیر، ســطوح فوق آبگریز، نانوذرات سیلیکای 
تغییر یافته، گرافن، گرافن اکساید، ساخت و طراحی راکتورهای نیمه صنعتی و 
آزمایشگاهی، ســاخت کامپوزیت های FRP غنی سازی شده با گرافن بخشی از 

فرآورده های تحقیقاتی این شرکت دانش بنیان است.
مدیرعامل کیمیا اورنگ جنوب از اشتغال بیش از ۵۰ نفر در این شرکت دانش بنیان 
خبر داد و گفت: پیش از این به طور میانگین بیش از ۱۰ میلیون دلار برای واردات 
کربن اکتیو، بستر ارزبری وجود داشت که با تولیدات این شرکت دانش بنیان بخش 

قابل توجهی از این میزان در داخل کشور تامین می شود.
راه پیما به تحقیقات این شرکت در حوزه فناوری نانو اشاره کرد و افزود: تجهیزات 
پراکنش و سنتز نانوذرات مانند سیستم های پلیمریزاسیون، اولتراسونیک پرویی 
و حمامی، سیستم های نانولیتوگرافی و تولید لایه نازک با ضخامت نانومتری مانند 
گلاوباکس و اسپین کوتر، سیستم های عملیات حرارتی با اتمسفر گازی مشخص و 
نیز ظروف و مخازن و تجهیزات تولید نانوذرات بخصوص گرافن و گرافن اکساید در 
مقیاس انبوه و سانتریفیوژهای حجیم یا پرسرعت که برای ساخت نانوذرات سیلیکا 
و شست و شوی نانوذراتی مانند گرافن اکساید به کار می رود از جمله تجهیزاتی 
است که شرکت برای تولید نانوذرات در اختیار تولیدکنندگان داخلی قرار می دهد.

استعلامات برخط 30 درصد افزایش یافت
شتاب در روند هوشمندسازی دولت

طبق گفته وزیر ارتباطات هر کدام از تراکنش ها که در مرکز ملی ارتباطات انجام 
می شــود احتمالا یا یک مراجعه حضوری بوده یا یک مدرکی باید از مردم گرفته 
می شده یا مردم می خواســتند جای دیگری بفرستند و برای گرفتن آن مراجعه 
می کرده اند که این نشــان می دهد روند هوشمندســازی دولت با شتاب دنبال 

می شود.
به گزارش ایسنا، سازمان فناوری اطلاعات ایران در راستای پاسخگویی به تعهدات 
محوله در برنامه پنجم توســعه و آیین نامه اجرایی آن و نیز بر اساس ضوابط فنی 
و اجرایی توســعه دولت الکترونیکی مصوب شــورای عالی فناوری اطلاعات در 
ایجاد مرکز ملی تبادل اطلاعات جهت به اشــتراک گذاری خدمات الکترونیکی 
بین دستگاهی در بستر شبکه ملی اطلاعات اقدام به ایجاد بستر کرد. نتیجه این 
اقدام انجام تعاملات الکترونیکی بین دستگاهی )G۲G( است که زیرساخت ارائه 
 )B۲G( و ارائه خدمات دولت به شهروندان )C۲G( خدمات دولت به کسب و کارها

را فراهم می کند.
گذرگاه عمومی خدمات دولت یا به اختصار ) PGSB( بستری برای ارائه خدمات 
سازمان های دولتی و بنگاه های بخش خصوصی به یکدیگر برای اینترنت است. 
سال ۱۳۹۸ بود که سازمان فناوری اطلاعات ایران به استناد مواد ۶۷ و ۶۸ قانون 
برنامه ششم توســعه، گذرگاه عمومی خدمات دولت را راه اندازی کرد. سازمان 
فناوری اطلاعات کشور در راستای برون سپاری و بهره گیری حداکثری از ظرفیت 
 )PPP( را با مشارکت بخش خصوصی در قالب طرح PGSB بخش خصوصی پروژه

و به شکل  )BOT( اجرا کرده است.
از جمله اهدافی که برای این پروژه در نظر گرفته شده می توان به تسهیل خدمات 
و سرویس های دولتی و عمومی به کسب و کارها و شرکت ها اشاره کرد. در این 
راســتا به تازگی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه جلسه هیات دولت 
به استعلامات برخط اشاره کرد و گفت که یکی از اتفاقات خوبی که در مرکز ملی 
تبادل اطلاعات کشور رخ داده این اســت که بیش از ۱۲۰۰ سرویس وجود دارد 
که دستگاه ها در حال استفاده از این ســرویس ها هستند و استعلامات مختلف 
مثل استعلام مدرک تحصیلی و انواع استعلاماتی که دستگاه ها به آن نیاز دارند 

صورت می گیرد.
وی تأکید کرد: تا الان فقط امسال در شش ماهه نخست، ۶ و نیم میلیارد بار این 
سرویس ها مورد استفاده قرار گرفته و پیش بینی ما این است تا پایان سال حداقل 
به ۸ و نیم یا ۹ میلیارد بار برسد؛ این رقم پارسال در کل سال ۷ و نیم میلیارد بوده 

است.
همچنین زارع پور گفت: هر کدام از این تراکنش ها کــه در مرکز ملی ارتباطات 
صورت می گیرد، احتمالا یا یک مراجعه حضوری بوده یا یک مدرکی باید از مردم 
گرفته می شده یا مردم می خواستند جای دیگری بفرســتند و برای گرفتن آن 
مراجعه می کرده اند که این نشان می دهد روند هوشمندسازی دولت با شتاب دنبال 
می شود. امسال حداقل ۲۰ تا ۳۰ درصد نسبت به سال گذشته استعلامات برخط 

در حال افزایش پیدا کردن است.
طبق گزارشی که سازمان فناوری اطلاعات اوایل سال جاری از به منظور عملکرد 
یک ساله خود منتشر کرد پر کاربردترین خدمات این گذرگاه سرویس استعلام 
مشخصات هویتی از سازمان ثبت احوال، سرویس تطبیق کدملی با شماره تلفن 
همراه )شاهکار(، سرویس اســتعلام ابتلای فرد به کرونا، سرویس کارپوشه ملی 
ایرانیان، سرویس دریافت نشانی با کدپستی، سرویس استعلام هویتی اشخاص 

حقوقی از سازمان ثبت اسناد و سرویس استعلام سوابق فارغ التحصیلی بود.
این پروژه که در سال ۱۳۹۸ با چهار دســتگاه سرویس دهنده  و ۶۸ کسب و کار 
و دستگاه سرویس گیرنده شــروع به کار کرد، اندکی بیش از یک و نیم میلیون 
تراکنش داشت، در سال ۱۳۹۹ با ۱۶ دستگاه سرویس دهنده و ۲۷۲ کسب و کار و 
دستگاه سرویس گیرنده به تعداد چشم گیر ۱۹۳ میلیون تراکنش رسید. از سوی 
دیگر، تعداد تراکنش های این گذرگاه در دو سال گذشــته بالغ بر ۳۹۴ میلیون 
تراکنش اعلام شد و پیش بینی می شد تا پایان سال ۱۴۰۱ این رقم از ۵۵۰ میلیون 
تراکنش گذر کند که این امر نشان روز افزون اکوسیستم اقتصاد دیجیتال کشور 

به این خدمات و بازار رو به توسعه آن است.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور با 
تاکید بر ضرورت نقش آفرینی 
زیست بوم فناوری و نوآوری در 
زنجیره ارزش صنایع بزرگ، 
تحقق اقتصاد دیجیتال را لازمه همراهی با موج جدید 

هوش مصنوعی دانست.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در مراسم یلدای کارآفرینان 
اســتارتاپی با بیان اینکــه تغییر یک رویکــرد و ایجاد 
جریان تازه در زیســت بوم فناوری و نوآوری کشــور، 
نشان از هوشمندی این زیست بوم دارد، گفت: جریان 
اســتارتاپ های دانش بنیان تقریبا ۱۵ ســال پبش در 
کشور شروع شد و امروز بعد از فراز و  نشیب های فراوان، 
یک زیســت بوم بالنده داریم که با فعالیت قریب به ۱۰ 
هزار شرکت دانش بنیان، بیش از ۷۰ صندوق پژوهش 
فناوری، چندین شتاب دهنده، ده ها پارک علم و فناوری، 

مرکز رشد و... موفقیت های خوبی کسب کرده  است.
وی، رونق جریان استارتاپ های دیجیتال را ناشی از رشد 
زیرساخت های اینترنت نسل چهار و تسهیل دسترسی 
مردم به تلفن های همراه هوشمند دانست و افزود: با وقوع 
این دو جهش زیرساختی که با سرمایه گذاری خارجی 
و داخلی بر روی راهکارهای اســتارتاپی تامین کننده  
نیازهای عمومی مردم مانند خرید، حمل و نقل و... همراه 
شد، موجی پرانرژی از استارتاپ های دیجیتال در کشور 
شکل گرفت که این موج، موفقیت های ارزشمندی هم 

کسب کرد و اقتصاد را رونق داد.
رییس بنیاد ملی نخبگان با یادآوری اینکه »استارتاپ« 
در ادبیات عمومی نوآوری و نوآفرینی به مجموعه های 
فناورانه اطلاق نمی شود، اظهار داشت: استارتاپ ها را به 
طور معمول کسب و کارهایی می شناسیم که به تازگی 
شروع به کار می کنند و ویژگی های خاص خود را دارند. 
تعاریف مختلفی برای استارتاپ وجود دارد به طور مثال 
مرکز کســب و کارهای کوچک آمریکا استارتاپ ها را 
مبتنی بر فرهنگ دره ســیلیکون، شرکت های نوپایی 
می داند که عموماً حول محور فناوری فعالیت می کنند و 

مقیاس پذیری یا قابلیت رشد بالایی دارند.
دهقانی فیروزآبادی تصریح کرد: ایــن مفهوم در ایران 
دچار التقاط شده و هر کسب و کاری را که حتی فناورانه 
هم نباشد، استارتاپ تلقی می کنیم. در حالی که وقتی 
در مورد دانش بنیان ها صحبت می کنیم درباره زیست 

بومی سخن می گوییم که هســته و شالوده آن، فناوری 
روزآمد و دارنده سطح فناوری بالاتری در مقایسه با نرخ 

فناوری کشور است.
وی با تأکید بر این که آن فضای استارتاپی اکنون اشباع 
شده و جریان زیســت بوم نوآوری کشــور باید جریان 
تازه ای را رقم بزند، اظهار داشت: جریان اقتصاد دیجیتال 
- با الگوگیری عموماً از آمریکا - زیرساخت هایی ایجاد 
کرد. صندوق های ســرمایه گذاری خطرپذیر، شــتاب 
دهنده ها، پارک های علم و فناوری، مراکز رشد و نوآوری 

و ... عموماً با الهام از این بخش از اقتصاد شکل گرفتند.
وی ادامــه داد: بیشــتر مراکز نــوآوری و فضاهای کار 
اشتراکی که ما ایجاد کردیم، عمدتاً فضاهایی برای جمع 
شدن افراد هستند تا کارهایی را با رایانه انجام دهند. این 
فضا توانست با جلب نگاه و اقبال مردم موفقیت هایی را 
به همراه بیاورد اما این حوزه اکنون به مرز اشباع رسیده 

است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
فعال شدن همه ظرفیت های اقتصاد دیجیتال و تحقق 
حکمرانی داده را ضروری دانست و گفت: واقعیتی که باید 
به آن توجه داشته باشیم، این است که اقتصاد دیجیتال 
که یکی از اساســی ترین پایه های تحقق صنعت ۴ بود، 
در ایران کامل نشــده و تمام ظرفیت های خود را به بار 
ننشانده است، به طوری که بسیاری از ظرفیت های این 
عرصه، همچنان مغفول هســتند، از جمله این که هنوز 
حکمرانی داده در کشــور چه در بخش دولتی و چه در 

بخش خصوصی، محقق نشده است.
دهقانــی فیروزآبــادی افزود: کشــور مملو اســت از 
فرصت هایی که می تواند به کمــک اقتصاد دیجیتال، 
متحول شود؛ فرصت هایی که ریشه حل آن ها در دولت 
و بخش خصوصی است. فرصت های متعددی در عرصه 
مسائل مهم و کلان کشــور وجود دارد که بخش دولتی 
از جمله معاونت علمی، بخش خصوصی و فعالان حوزه 
اقتصاد دیجیتال می توانند تحولات جدی را ایجاد کنند.

وی با بیان اینکه موج دیگری که اکنون و پس از اقتصاد 
دیجیتال کشــور را در می نوردد، موج هوش مصنوعی 
اســت، ادامه داد: باید توجه داشته باشــیم که هوش 
مصنوعی بر شــانه های اقتصاد دیجیتال ســوار است؛ 
اقتصاد دیجیتالی که هنوز در کشور به طور کامل پیاده 
سازی نشده است. اقتصاد دیجیتال اگرچه اکنون خدمات 
عمومی خوبی را بــه مردم ارائه می دهــد اما همچنان 
در حوزه هــای کلان همچون معمــاری و حکمرانی و 
مدیریت داده هیچ رسوخی نکرده است و اگر این رسوخ 
تحقق پیدا نکند، توفیــق در عرصه هوش مصنوعی نیز 

میسر نخواهد بود. براساس اعلام معاونت علمی ریاست 
جمهوری، رییس بنیاد ملی نخبگان ابراز امیدواری کرد 
با فشاری که توسعه فزاینده هوش مصنوعی به اقتصاد 
کشورها خواهد آورد، در زمانه جاری فرصت های خوبی 
در اقتصاد دیجیتال برای حکمرانی داده گشوده شود و 
بخش های دولتی به سوی توسعه اقتصاد دیجیتال روی 
بیاورند و فصل دیگری از تحول را با توســعه این عرصه 

شاهد باشیم.
دهقانی فیروزآبادی با یــادآوری اینکه موج دوم اقتصاد 
دیجیتال، ظرفیت هــای نهفتــه در بخش های بزرگ 
دولتی و خصوصــی را فعال خواهد کــرد، ادامه داد: در 
دوره جدید و طی سه تا چهار ســال اخیر، تجربه موفق 
استارتاپ های حوزه اقتصاد دیجیتال جریان تازه ای را 
بیدار کرده است که ۱۵ درصد باقی مانده اقتصاد سنتی 

بخش خصوصی است.
وی تاکید کرد: اینکه مجموعه های بزرگ مانند فولاد، 
نفت و گاز، پتروشیمی ها و صنایع بزرگ به سوی سرمایه 
گذاری در حوزه اقتصاد دیجیتــال روی آورده اند، یک 
اتفاق نویدبخش است و نشان می دهد که اگر از اشتباهات 
گذشته درس بگیریم و یک بازسازی عالمانه در زیست بوم 
نوآوری ایجاد کنیم، جریان پرقــوت و علاقمند جدید 

سرمایه گذاری را شاهد خواهیم بود.
معاون رییس جمهور با تأکید بر این که در زیســت بوم 
نوآوری و فنــاوری، نیازمند تعریــف نمادهای جدید 
همچون مراکز نوآوری شرکتی هستیم، ادامه داد: مراکز 
نوآوری شرکتی به عنوان یکی از مؤلفه های جدید این 
زیست بوم با الهام گرفتن از تجربه گذشته مراکز نوآوری، 
رفع مسائل و اشتباهاتش و ایجاد الزامات جدید، به محلی 

برای رفع نیازهای صنعت و بالندگی شرکت های جدید 
تبدیل شود.

دهقانی فیروزآبادی افزود: وقتی در مــورد نوآوری در 
بخش خصوصی حرف می زنیم، بــه هیچ عنوان منظور 
و مقصود مــا بومی ســازی و داخلی ســازی قطعات و 
مهندسی معکوس و ... نیست بلکه به این فکر می کنیم 
که زیست بوم نوآوری کشور بتواند نجیره ارزش صنایع را 
با نگاه رو به آینده، تکمیل کند. باید مراقب باشیم دچار 
تحقیق و توسعه سنتی نشویم و نشان دهیم زیست بوم 
نوآوری و دانش بنیان می تواند یک تحقیق و توســعه 
واقعی را شــکل دهد و زنجیره ارزش صنایع ما را تحول 

ببخشد.
وی همچنین گفت: قانون جهش تولیــد دانش بنیان 
با ابزار اعتبار مالیاتــی به اهرم حرکــت موتور اقتصاد 
دانش بنیــان تبدیل شــده اســت، به تازگی شــاهد 
ســرمایه گذاری ۸۶۰ میلیارد تومانی فــولاد مبارکه 
روی ۲۶ شــرکت دانش بنیان بودیم که ۴۰۰ میلیارد 
از این ســرمایه گذاری از محل اعتبــار مالیاتی تامین 
شــد. فرصت جدیدی که قانون جهــش تولید دانش 
بنیــان بــه صندوق هــای CVC می دهــد، می تواند 
 رقــم زننده اتفاقــات جدیــد در حوزه هــای مختلف 

با عمق بالا باشد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
ابراز امیدواری کرد این ظرفیت جدید بتواند زمینه ساز 
ماندگاری نخبگان به کمک شــرکت های دانش بنیان 
توانمند و شرکت های دانش بنیان نوپایی باشد که می 
توانند با انگیزه نخبگان ما شکل بگیرند و نیازی از کشور 

را حل کنند.

تحقق اقتصاد دیجیتال، لازمه همراهی با موج هوش مصنوعی است

سرمایه گذاری صنایع در اقتصاد دیجیتال 
News kasbokar@gmail.com

مایکروسافت اعلام کرد یک گروه هکری دولتی روسیه 
در ۱۲ ژانویه ۲۰۲۴ میلادی وارد سیستم های آن شده 
و برخی ایمیل ها و اســناد را از حســاب های کاربری 
کارمندان سرقت کرده است. طبق اعلام شرکت، این 
گروه هکری توانســت به درصد اندکی از حساب های 
ایمیل شرکتی مایکروسافت ازجمله تیم مدیریت ارشد 
و کارمندان بخش های امنیت سایبری، حقوقی و غیره 

دست یابد.
تیم جســتجوی تهدید مایکروســافت به طور مرتب 
هکرهای دولتی مانند گروه روسی »میدنایت بلیزارد« 
را بررسی می کند. این شرکت مدعی است گروه مذکور 

حمله سایبری را انجام داده اســت. شرکت آمریکایی 
اعلام کــرده تحقیق درباره نشــتی اطلاعات نشــان 
می دهد هکرهایی در اصل مایکروسافت را هدف گرفته 
بودند تا متوجه شوند این شــرکت درباره فعالیت های 
آنان چــه می داند. بــه گفته مایکروســافت هکرها از 
نوامبــر ۲۰۲۳ میلادی از روش »اســپری کردن رمز 
عبور«)password spray attack( استفاده کردند 

تا به پلتفرم مایکروسافت نفوذ کنند.
حمله اســپری کردن رمز عبور نوعی حمله سایبری 
است که در آن مجرم سایبری سعی می کند با استفاده 
از لیســتی از گذرواژه های رایج و قابــل حدس مانند 

۱۲۳۴۵۶ رمز عبور کاربر شناخته شده را حدس بزند. 
این فرآیند اغلب خودکار است و به آرامی در طول زمان 
رخ می دهد تا غیرقابل تشــخیص باقی بماند. به طور 
دقیق تر هکرها با کمک این تکنیک به سیستم ها نفوذ 
می کنند و پسوردهای به خطرافتاده را در چند حساب 

کاربری به کار می گیرند.
سفارت روســیه در واشــنگتن و وزارت امور خارجه 
به درخواســت ها برای اظهار نظر پاســخی نداده اند. 
مایکروسافت نیز اعلام کرده درباره رویداد تحقیق کرده 
و دسترســی گروه هکری به سیستم هایش را مسدود 
کرده است. در پســت وبلاگی این شرکت آمده است: 

تا به امروز از آنکه عامل هکری به حوزه های مربوط به 
مشتری، سیستم های تولید، کد منبع یا سیستم های 
هوش مصنوعی دسترسی داشــته، هیچ شواهدی به 
دست نیامده اســت. افشاگری مایکروســافت درباره 
حمله سایبری در واقع پیروی از یک الزام قانونی جدید 
اســت که کمیســیون بورس و اوراق بهادار آمریکا در 
دسامبر ۲۰۲۳ میلادی وضع کرد و طبق آن شرکت ها 
باید هرگونه رویداد ســایبری را گزارش کنند. چنین 
شــرکت هایی باید تا ۴ روز کاری پس از کشف هک، 
گزارشی درباره تأثیر آن تهیه و زمان، گستره و ماهیت 

نشتی را برای دولت شفاف سازی کنند.

بر اساس مطالعه کارشناسان شرکت خدمات وب آمازون و 
موسسه گالوپ، نیروی کار دارای مهارت های دیجیتال در 
آسیا و اقیانوسیه یا آسیاپاسیفیک ، تریلیون ها سود اقتصادی 
برای کشــورهای خود ایجاد می کنند. به گــزارش مهر؛ بر 
اساس مطالعه جدید کارشناسان شرکت خدمات وب آمازون 
)AWS( و مؤسســه گالوپ )Gallup(، نیروی کار منطقه 
آسیا و اقیانوسیه یا آسیاپاسیفیک )APAC( که در مشاغل 
خود از مهارت های دیجیتال استفاده می کنند، درحالی که 
خودشان درآمد بالاتری دارند، تریلیون ها سود اقتصادی نیز 

برای کشورهای خود ایجاد می کنند.
با این حال، طبق مطالعات اخیر، هنوز بخش اعظم این توان 
بالقوه مورد استفاده قرار نگرفته است. بر اساس برآوردهای 
صورت گرفته، تقریباً سه چهارم )۷۲ درصد( نیروی کار در 
منطقه آسیا و اقیانوسیه در محل کار خود از رایانه استفاده 
نمی کنند. نسبت نیروی کار غیر دیجیتال در سراسر منطقه 
متفاوت است، از یک چهارم شاغلان در استرالیا )۲۴ درصد(، 
سنگاپور )۲۶ درصد( و نیوزلند )۲۷ درصد( تا )۸۳ درصد( از 

این افراد در کشور هند.
گزارش های آماری حاکی از آن است که از ۲۸ درصد نیروی 
کار فعال در منطقــه مذکور که از ســطحی از مهارت های 
دیجیتال در محل کار استفاده می کنند، نیمی از آن ها تنها با 
مهارت های پایه دیجیتال آشنایی دارند. ۶ درصد از این افراد 
به مهارت های دیجیتال در سطح متوسط و سایرین )۸ درصد( 
مجهز به مهارت های دیجیتال پیشرفته هستند. بر اساس 
تخمین های انجام شده، افرادی که از مهارت های دیجیتال 
پیشرفته در کار خود استفاده می کنند )مانند توسعه دهندگان 
نرم افزار و معماران فضای ابری( حدود ۹۳۴ میلیارد دلار به 
حجم تولید ناخالص داخلی منطقه خواهند افزود. همچنین 
زمانی که مهارت های این گروه با شاغلان دارای مهارت های 
دیجیتال پایه یا متوســط در محل کار ترکیب شــود، )در 
فرایندهایی مانند ایمیل، پردازش متن یا طراحی وب سایت(، 
ســود اقتصادی خالص حاصل از مهارت های دیجیتال در 
منطقه به چیزی حدود ۴.۷ تریلیون دلار در سال می رسد. 

نتایج مطالعات اخیر گالوپ با همکاری شرکت خدمات وب 
آمازون که تأثیر مهارت های دیجیتال را بر عملکرد سازمانی 
و نتایج فعالیت شغلی کارکنان بررسی می کند، نشان دهنده 
فرصت هایی است که در سراسر منطقه آسیا اقیانوسیه برای 
پیشبرد روزافزون تحولات دیجیتالی وجود دارد. گالوپ در 
تحقیقات اخیر خود در بازه زمانی ۲ تا ۲۳ اوت ۲۰۲۲، بیش از 
۱۶ هزار نیروی کار و ۷۵۰۰ کارفرما را در ۹ کشور منطقه آسیا 

اقیانوسیه مورد بررسی قرار داده است.

مهارت دیجیتال بیشتر، درآمد و مزایای بیشتر
طبق آخرین پژوهش های صورت گرفتــه، علاوه بر اثری 
که کارکنان دارای مهارت دیجیتال در اقتصاد می گذارند، 
بسیاری از مزایای اقتصادی که این کارکنان ایجاد می کنند به 
دستمزدهای بالاتری که معمولاً دریافت می کنند نیز منجر 
می شود. به عنوان مثال، کارمندان منطقه آسیا و اقیانوسیه 
که از مهارت های دیجیتال پیشــرفته استفاده می کنند، 
۶۵ درصد بیشــتر از همتایان غیر دیجیتال خود، با سطح 
تحصیلات و تجربه مشابه درآمد دارند. همچنین شاغلانی 
که از مهارت های دیجیتال پیشرفته استفاده می کنند، علاوه 
بر دریافت حقوق بالاتر، رضایت شــغلی بالاتری نیز دارند. 
برای مثال، بر اساس نتایج تحقیق اخیر، تقریباً ۸ نفر از هر 
۱۰ فرد شاغلی که از مهارت های دیجیتال پیشرفته در محل 
کار استفاده می کنند )۷۹ درصد( رضایت شغلی بالایی را در 
مقایســه با از افرادی که فقط از مهارت های دیجیتال اولیه 

استفاده می کنند )۴۶ درصد(، داشتند.

نوآوری و سود بیشتر؛ نتیجه  استخدام کارکنان 
مسلط به فناوری و دیجیتال

طبق گزارش ها، شرکت ها و سازمان های آسیا اقیانوسیه، که 
به کارکنانی با مهارت های دیجیتال پیشرفته متکی هستند، 
۱۵۰ درصد بیشتر از سازمان هایی که کارکنانی با مهارت های 

دیجیتال اولیه اســتخدام می کنند، درآمد دارند. اکثر این 
کارفرمایان )حدود ۷۶ درصد( حداقل یک محصول نوآورانه 
را در طول دو سال گذشته معرفی کرده و چیزی حدود دو 
سوم آن ها )۶۶ درصد( خبر از رشد درآمد ثابتشان )حداقل 

۱۰ درصد( نسبت به سال قبل، اذعان داشته اند.
علاوه بر این، اســتفاده از فناوری ابری نیز عاملی حیاتی در 
کسب این موفقیت محسوب می شــود. به طوری که از هر 
۱۰ کارفرما، ۸ نفر که بیشتر کســب و کار خود را در فضای 
ابری اداره می کنند، در دو سال گذشته یک محصول جدید یا 
نوآورانه را معرفی کرده اند و )۶۹ درصد( نیز رشد درآمد سالانه 

حداقل )۱۰ درصدی( را گزارش کرده اند.
از آن جایی که با گذشت زمان جهان هر روز بیش از گذشته 
فناوری محور می شــود، برای ســازمان ها ضروری است تا 
اطمینان حاصل کنند که کارکنانشان از طرفی مهارت های 
لازم را برای همگام شدن با چشم انداز در حال تغییر داشته 

و از طرف دیگر امکان ادامه بقا در این فضای رقابتی را دارند.

پرورش استعدادهای فنی برای پر کردن شکاف 
مهارت های دیجیتال

در حالــی که ســرمایه گذاری بر روی نیروی کار مســلط 
به مهارت های دیجیتــال و فناورانه مزایــاو ظرفیت های 
بسیاری ایجاد می کند، کارفرمایان حوزه آسیا و اقیانوسیه با 
چالش های مهمی در استخدام نیروی کار دارای مهارت های 
دیجیتالی مورد نیاز سازمان شان مواجه هستند. بیش از سه 
نفر از هر چهار کارفرما )۷۶ درصد( دارای فرصت های شغلی 
هســتند که به مهارت های دیجیتالی نیاز دارند و تقریباً به 
همان اندازه )۷۲ درصد( چالش هایی را در پیدا کردن نیروی 

مناسب برای این موقعیت ها گزارش می دهند.
در چنین شــرایطی، رقابت بین کارفرمایــان برای جذب 
اســتعدادهای دیجیتال و الزامات فرایند اســتخدام قطعاً 
در این چالش ها مؤثر اســت، این مطالعه نشان می دهد که 

بسیاری از سازمان ها آماده تنظیم الزامات استخدامی خود 
هستند. ۷۶ درصد از کارفرمایان می گویند که گواهی های 
دیجیتال یا دوره های آموزشی جایگزین قابل قبولی برای 
مدارک دانشگاهی در یک رشته مرتبط هستند. در حالی که 
سازمان ها می توانند برخی از مشکلات استخدام را با معتبر 
دانستن گواهینامه های صنعتی و مدارک مراکز آموزشی غیر 
دانشگاهی حل کنند، ارتقا مهارت های نیروی کار فعلی آنها 
ممکن است راه حل بهتری باشد. هنگامی که از کارکنان در 
مورد علاقه خود به آموزش ۲۶ مهارت دیجیتال - از نرم افزار 
بهره وری و ابزارهای مبتنی بر فضای ابری گرفته تا هوش 
مصنوعی و زبان های برنامه نویسی سوال شد، ۷۹ درصد از 
کارکنان دیجیتال حوزه آسیا اقیانوسیه اعلام کردند که به این 
مهارت ها »علاقه مند« یا »بسیار علاقه مند« بوده و حداقل 
به شرکت در آموزش برای یک مهارت دیجیتال تمایل دارند.

چشم انداز
تحولات و تغییرات ســریع ماهیت فناوری باعث می شود 
ســازمان ها در رویکردهای خود برای اســتخدام، حفظ و 
توانمندسازی استعدادها تجدید نظر کنند. این در حالیست 
که مطالعه ها نشــان می دهد که کارکنانی که مهارت های 
ســطح بالای دیجیتال دارند باعث رشد اقتصادی، رضایت 
شغلی بالاتر همه کارمندان و بهبود عملکرد تجاری سازمان و 
شرکت خود می شوند. به عبارت دیگر سازمان ها در جهانی که 
تکنولوژی با سرعتی فرای تصور در حال پیشرفت است، تنها با 
به روز نگه داشتن مهارت های کارکنان خود می توانند پیشرو 
بمانند و مزیت رقابتی خود را در عصر دیجیتال و فناوری حفظ 
کنند. این شرایط تنها به منطقه مورد بررسی در این نوشتار 
کوتاه محدود نیست و کارشناسان معتقدند که فرصت های 
موجود در این حوزه، ماهیتی جهانــی دارد. از همین روی، 
کشورهای منطقه غرب آسیا و ایران نیز از این قاعده مستثنی 
نیستند و می توانند با تدوین برنامه های توسعه مهارت های 
دیجیتال، از مواهب این تحول بدیع در حوزه نیروی انسانی، 

بهره مند شوند.

هکرها اسناد مایکروسافت را به سرقت بردند

تریلیون ها سود اقتصادی در سایه مهارتهای دیجیتال
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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مفقودی نوراباد
برگ سبز وسندکمپانی تراکتور ای تی ام تیپ 285 مدل 1391بنام 

سلمان حاتم وند
 LFW11521Y شماره شهربانی31 ایران933ک 12 شماره موتور
شماره شاسی N3HKA1CE2TAM12664 مفقود گردید و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی نوراباد
برگ ســبز وســندکمپانی تراکتورITM ای تی ام تیپ 285مدل 

1391بنام جعفرذوالفقاری
 LFW09866Y شماره شهربانی31 ایران735ک 29شماره موتور
شماره شاسی N3HKA1CE2TAM10552 مفقود گردید و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی خرم آباد
اینجانب صدف مرادیان مالک خودرو سواری پژو PARS XU7 مدل 1396به شماره شهربانی 31 ایران 937 ط 24 وشماره بدنه

NAAN01CE5HH838789 شــماره موتور K1088219  124 بعلت فقدان اسناد فروش )سند کمپانی(تقاضای رونوشت المثنی اسناد 
مذکور را نموده است.

لذا چنانچه هرکس ادعایی در مورد خودروی مذکور داردظرف ده روز به دفتر حقوقی ســازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در پیکان شهر 
ساختمان سمند مراجعه نماید.بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ظوابط مقرر اقدام خواهد شد. 

کشاورزي

مدیــرکل دفتــر بهبــود کیفیــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزیــان 
ســازمان شــیلات گفــت: دربــاره 
اینکــه برخــي از مصرف کننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قیمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه کرد: زماني کــه براي تولید 
محصولــي جدیــد ســرمایه گذاري هایي شــود و روي این 
محصــول اقداماتي صــورت بگیــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوینــد که این محصــولات قیمت 

بالاتري هم دارند. 
عیسي گلشاهي با اشاره به اینکه ما هر کیلوگرم قزل آلاي کامل 
را در بازار به قیمت 13 تــا 14 هزار تومان خریداري مي کنیم، 
اضافه کــرد: زمان پاک کــردن این ماهي درصــدي از آن به 
 شکل سر، دم، استخوان و غیره دورریز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن این موضوع به نظرمــان مي آید اگر این ماهي 
فیله و به قیمت هر کیلوگرم 19 هزار تومان عرضه شود خیلي 
گران است. وي افزود: در حالي که اگر هزینه دستمزد، زماني که 
براي پاک کردن ماهي صرف شده، دورریزهایي که دیگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف این محصولات را در نظر بگیریم متوجه 
 مي شــویم که محصولات مذکور خیلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

  تيلاپيا سرانه مصرف آبزيان را در ايران بالا مي برد
گلشاهي با بیان اینکه افزایش تولید محصولات فرآوري شده به 
کاهش قیمت تمام شده آنها کمک مي کند، اضافه کرد: موضوع 
بعدي در کنار تنوع محصول این است که بتوانیم ماهي را به عنوان 
یک محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بیندازیم. 
اگر این اتفاق رخ دهد با توجه به اینکه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به میانگین جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانیم خود 
را به میانگین هاي جهاني در زمینه مصرف آبزیان برسانیم. وي 
با بیان اینکه در این راستا مي توان روي تولید محصولات داراي 
ارزش افزوده کار کــرد، ماهي ها را طعم دار کــرد و غیره، اظهار 
داشت: ایجاد تنوع گونه اي بیشتر و فراهم آوردن بستري که مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزیاني که برایشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پیدا کنند از جمله این موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تیلاپیا یکي از ماهي هایي است که سبب شده 
سرانه مصرف آبزیان در کشور با سرعت بیشتري افزایش یابد و 

 میزان تولید آن تا سال 2۰3۰ در جهان به حدود 15 میلیون تن 
مي رسد.  وي با بیان اینکه کیفیت لاشــه این ماهي به گونه اي 
است که به راحتي مي تواند با مرغ که خاصیت طعم پذیري بالایي 
دارد، رقابت کند، گفت: علاوه بر این ماهي شانک که حدودا از یک 
ماه و نیم پیش وارد بازار شــده تقریبا خصوصیاتي مانند تیلاپیا 
دارد اما جزو گروه ماهیان دریایي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، میزان مصرف سرانه محصولات شــیلاتي در کشور 
را حدود 8/5 کیلوگرم و نصف مقادیــر بین المللي اعلام کرد و 
 اظهار داشت: آمار بین المللي مصرف سرانه محصولات شیلاتي 
16/8 کیلوگرم اســت.  وی با بیان اینکه مقایســه عدد مصرف 
سرانه آبزیان در کشور با عدد میانگین جهاني، مقیاس درستي 
نیســت و براي اینکه بگوییم مردم ایران ماهي خور هســتند یا 
خیر، اظهار داشت: مردم یک کشور به آن نوع پروتئین حیواني 
گرایش پیدا مي کنند که در کشورشــان بیشتر تولید مي شود، 
به عنوان مثال میزان مصرف ســرانه آبزیان در کشــوري مانند 
مالدیو که درآمد ســرانه بالایي ندارد، حدود 12۰ کیلوگرم در 
 سال اســت چراکه ماده پروتئیني قابل دسترس در آنجا چیزي 

جز آبزي نیست. 

 30 درصد از پروتئين مصرفي بايد از آبزيان تامين 
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع تولید پروتئین حیواني در کشور افزود: 
در ایران گوشت قرمز و مرغ تولید مي شود، ضمن اینکه به خاطر 
ویژگي هاي اقلیمي و جغرافیایي به ویژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خیلي دور با دام و طیور آشناست. وي 
اضافه کرد: با تمام این ویژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترویج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در میان 
مردم هستیم که به این شکل از هزینه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگیري کنیم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر کشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ کند، 
باید 3۰ درصد از مجموع پروتئین هــاي حیواني که مردم آن 
کشــور دریافت مي کنند به آبزیان اختصاص داشته باشد. این 
مقام مسئول در سازمان شیلات کشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزیان چندان میان مردم رایج نشده بود و 
این مساله به ویژه در استان هاي غیرساحلي بیشتر مشهود بود. 
وي اضافه کرد: اقداماتي که در این زمینه انجام شد، فعالیت هاي 
فرهنگي که صورت گرفت و همکاري مطلوبي که صدا و سیما 

 با ما در این زمینه داشــت سبب شــد تا مردم به تدریج با این 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بیان اینکه حدود 4 تا 5 سال قبل ما باید به مردم 
مي گفتیم ماهي این خواص را دارد و به دلیل این خواص غذایي 
براي سلامتي مفید اســت بنابراین آن را مصرف کنید، گفت: 
در حال حاضــر دیگر احتیاجي به گفتن نیســت و اکثر مردم 

با خواص آبزیان آشنا هســتند. این مقام مسئول در سازمان 
شــیلات کشــور افزود: زماني که چنین اتفاقي رخ داد ما باید 
محصولات متنوع در اختیار مردم قــرار مي دادیم، چرا که تا 
پیش از این مســاله، هدف گذاري ما فقط این بــود که تولید 
را به حدي برســانیم که پاســخگوي نیاز مردم باشد و پس از 
آن رویکردمان به ســمت کیفي تر کــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بیان اینکه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــیلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته کاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسیار زیاد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي میگو، میگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي کنیم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزیر جهاد کشاورزي در نامه اي به استانداران 
مرزي کشور با اشاره به اینکه مجوزي براي واردات میوه به ویژه 
مرکبات صادر نشده، بر جلوگیري از ورود غیرقانوني میوه جات 
به کشور تاکید کرده است. گشت در مغازه هاي میوه فروشي 
بیان گر این واقعیت است که انواع میوه و خصوصا مرکبات 
قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد جدي با این مساله صورت نمي گیرد. کارشناسان 
معتقدند پدیده قاچاق میوه یک کار تشکیلاتي و نیازمند سلسله اي از امکانات و تجهیزات 

است و نمي توان انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پایان داد. 

  نامه وزير به استانداران درگير با ميوه قاچاق 
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي کشــور بر ضرورت افزایش نظارت و 
جلوگیري از ورود غیرقانوني مرکبات به کشور تاکید کرد. وزیر جهاد کشاورزي در این نامه 
خطاب به استانداران سیستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ایلام، خوزستان و کردستان 
با تاکید بر لزوم حمایت از باغداران، تصریح کرد: واردات بدون مجوز و غیرقانوني میوه 
به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطینه گیاهي بر روي این محصولات، موجب ورود و 
سرایت عوامل خسارتزا به باغ هاي کشور مي شود و نگراني بسیاري براي بخش کشاورزي 
به همراه دارد که در بعضي از موارد مانند سال هاي قبل، جبران آن با صرف هزینه هاي 
گزاف نیز عملا غیرممکن خواهد بود. وزیر جهاد کشاورزي در این نامه خاطرنشان کرد: 
مرکبات در سال جاري به اندازه کافي تولید شده است و نیازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست کرد تا به طور جدي از ورود محصولات کشاورزي 

بدون مجوز وزارت جهاد کشاورزي جلوگیري کنند. 

  انواع نارنگي پاكستاني، در صدر مركبات قاچاق
مرکبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، لیموشــیرین و گریپ فروت، عموما از 
کشور پاکستان به کشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشــنده، معاون برنامه ریزي وزارت 
جهاد کشاورزي با بیان اینکه محموله هاي میوه و مرکبات قاچاق بیشتر از طریق سواحل 
استان سیستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر به کشــور وارد مي شود، گفت: هرگونه 
مرکبات وارداتي در کشــور به صورت قاچاق وارد شده است که رسیدگي به این موضوع از 
حوزه اختیارات وزارت جهاد کشاورزي خارج است. ما بارها اعلام کردیم که واردات مرکبات 
لطمه بزرگي به باغ داران ایراني است و با توجه به اینکه ازنظر تولید مشکلي نداشتیم و سطح 
قیمت مرکبات امسال متعادل بود، واردات به ضرر و زیان باغ داران منتهي مي شود. درخواست 
همیشگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول این است که در برخورد با پدیده قاچاق میوه جدیت 
 بیشتري داشته باشند و اجازه ندهند منافع هموطنان زحمتکش ما قرباني سودجویي عده اي 

معدود شود. 

  اراده اي براي مبارزه با قاچاق ميوه نيست
برخورد بــا مرکبات قاچاق و به طــور کلي برخورد بــا میوه قاچاق فقــط با اراده 
و قاطعیــت نهادهــاي نظارتي ممکن اســت و بــا وضعیتي که تاکنون شــاهد 

بودیم چنیــن اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بــازار میوه و تره بار 
مرکزي تهران با بیــان این مطلب به »کســب وکار« گفت: چندي پیش شــاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مرکزي میوه و تره بار و قول مســاعد آنها براي 
همکاري در جلوگیــري از قاچاق میــوه بودیم اما واقعیت این اســت که برخورد 
با قاچاق میوه به شــدت وابسته به کار تشــکیلاتي و منسجم ســازمان مبارزه با 
قاچاق کالاســت و نمي توان بــا این پدیده به صــورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
کرد. این کارشــناس با بیان اینکه قاچاق مرکبات با این حجم نیازمند کشــتي، 
وســایل نقلیه و ادوات و تجهیزات زیاد اســت، افزود: درنظر داشته باشید چنین 
تشــکیلاتي که از کشــتي تا کامیون را در اختیــار دارد بدون انســجام و برنامه 
 حرکت نمي کنــد و مانند قاچاق پوشــاک نیســت کــه به صورت جزیــره اي و 

غیرمنسجم انجام شود. 

  چرا مغازه عرضه كنندگان ميوه قاچاق پلمب نمي شود؟
این فعال اقتصادي با طرح این پرسش که چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از مغازه هایي که مرکبات قاچاق 
عرضه مي کنند بازخواســت نمي کنند، گفت: در همه کالاهاي قاچاق شاهد برخورد قاطع با هسته هاي 
 عرضه و خرده فروشي هســتیم اما در موضوع میوه تاکنون ندیده ایم مغازه اي به دلیل عرضه میوه قاچاق 
پلمب شــود.  به گفته جوانبخت، مبارزه بــا قاچاق میوه در مبــادي مرزي به دلیل ســاختاري که در 
اســتان هاي مرزي شــکل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود نمي شود، کار ســاده اي نیست 
بنابراین لازم است مراکز عرضه میوه در ســطح شهر مورد بازرســي روزانه قرار گیرند و هر مغازه اي که 
میوه قاچاق عرضه کرد ضمن معدوم کــردن فوري میوه هاي قاچاق واحــد صنفي متخلف براي مدتي 
پلمب شــود. این کارشــناس در پایان با بیان اینکه ورود میوه قاچاق غیر از زیان هــاي اقتصادي براي 
 ســلامتي جامعه نیز مخاطرات جدي ایجاد مي کند، خواســتار توجه بیشــتر نهادهاي نظارتي به این 

معضل قدیمي شد. 

  احتكار، عامل گراني پرتقال
در پي افزایش قیمت پرتقال به کیلویي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد کشــاورزي علت 
گراني پرتقال را ذخیــره کردن حدود 7۰۰ هــزار تن در انبارهاي شــخصي برخي 
افراد عنوان و اعلام کــرد که طبق قانون، برخــورد با متخلفان نظارت بــر توزیع در 
بازار و قیمــت از اختیارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. به گزارش ایســنا، 
ابوالقاسم حســن پور، مدیرکل دفتر میوه هاي گرمســیري و نیمه گرمسیري وزارت 
جهاد کشــاورزي، اظهار کرد: امســال یک میلیون و 95۰ هزار تن پرتقال در کشور 
تولید شد و از نظر تولید هیچ مشــکلي نداریم، چراکه همچنان برخي از انواع پرتقال 
جنوب مانند والنســیا هنوز روي درخت است و در انبارهاي شــمال کشور و برخي 
 انبارهاي شــخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن پرتقال براي شــب عید ذخیره ســازي 

شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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استان ها

آغاز ریل گذاری خط ۳ قطار شهری 
مشهد با ریل ذوب آهن اصفهان

کیانوش کیامرز مدیرعامل شرکت قطار شهری 
مشهد  گفت : در طراحی قطار شهری مشهد، 
چهار خط مترو در نظر گرفته شــده که هم 
اکنون دو خط آن در حال بهره برداری اســت 
و تجهیز دو خط دیگر با استفاده از ریل ذوب 

آهن در دستور کار قرار دارد.
مدیرعامل شرکت قطارشهری مشهد دورنمای 
همکاری با ذوب آهن اصفهان را بسیار مثبت 
ارزیابی کرد و اظهار داشت : ذوب آهن اصفهان 
به عنوان تنها تولید کننده ریل در غرب آسیا 
همواره به تعهدات خودش با این مجموعه عمل 
کرده است و پارت های ریلی طبق برنامه زمان 
بندی مشــخص و با تناژ بالا به شرکت قطار 

شهری مشهد تحویل داده شده است.
کیانوش کیامــرز در خصوص ریل ســخت 
تولیدی در ذوب آهن اصفهــان نیز گفت : با 
توجه به تولید موفقیت آمیز ریل سخت در این 
شرکت، یک پکیج کامل را با ذوب آهن تنظیم 
نموده و در آینده نزدیک بخشی از این محصول 

را دریافت می کنیم
مهدی کوهی مدیرعامــل ذوب آهن اصفهان 
نیز با اشاره به اینکه این مجتمع عظیم صنعتی 
باتولید ریل، سرآمد بومی سازی در کشور است، 
گفت : تولید ریل در ذوب آهن به گونه ای است 
که کشور به طور کامل از واردات این محصول 
استراتژیک بی نیاز شده و تمام محورهای ریلی 
کشور با ریل ذوب آهن اصفهان به بهره برداری 

می رسند.
وی افزود : تاکنون ۱۵۰ هزار تن ریل مورد نیاز 
راه  آهن سراسری کشور توسط ذوب آهن تامین 
شده و ریل متروی کلان شــهرهای کشور از 
جمله تهران، مشهد، تبریز و اصفهان نیز توسط 

این مجتمع عظیم صنعتی تولید شده است.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان اظهار داشت : در 
این راستا ریل سخت نیز که در خطوط مترو 
کاربرد دارد برای اولین بار در ذوب آهن تولید 
شــد که مطابق قرارداد، تا پایان سال جاری 
۲۵۰ تن از این نوع ریل برای متروی مشــهد 

تولید می شود.
وی اظهار داشت : مدیران عامل قطار شهری 
کشور در آذرماه سال جاری با حضور در ذوب 
آهن اصفهان از فرایند تولید ریل در این مجتمع 
عظیم صنعتی بازدید داشــتند و در خصوص 
تولید ریل مورد متروی کلان شهرها مذاکرات 

بسیار خوبی نیز انجام گرفت.

برگزاری نخستین رویداد فرهنگی 
ورزشی و بازی های محلی و بومی 

"جام بلند همتان" در مازندران 
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیستی 
مازندران؛ نخستین رویداد فرهنگی ورزشی 
و بازی های محلی و بومــی ویژه توانخواهان 
تحت پوشش طرح توانبخشی مبتنی برجامعه 
روستایی CBR با عنوان "جام بلند همتان" با 
حضور دکتر خامه ور معاون امور توانبخشی 
بهزیستی مازندران، روحی دبیر هیات ورزش 
های روستایی و بومی محلی استان و مهدوی 
نائــب رئیس هیات ورزشــی بومــی محلی 
شهرستان ساری در مجتمع فرهنگی ورزشی 
شــهید عظیمی بابلسر در اســتان مازندران 

برگزار شد.
معاون امور توانبخشــی بهزیستی مازندران 
گفت: ایــن رویداد بــا هدف فراگیرســازی 
ورزش و اوقــات فراغت در بین افــراد دارای 
معلولیت ســاکن در مناطق روستایی، ارتقاء 
سطح توانمندی و مشــارکت اجتماعی آنان 
در فعالیــت اجتماعی، فرهنگی، ورزشــی و 
همچنین حساس سازی و آگاهسازی جوامع 
محلی و روســتایی و حتی جوامع شــهری 
نســبت به امر ورزش افــراد دارای معلولیت 
بعنوان یکی از اولویت های توانمندسازی افراد 
دارای معلولیت در مرحله شهرســتانی در ۷ 
شهرستان استان با حضور ۶۰ نفر در ۶ رشته؛ 
یه قل دو قل، دوز فیزیکی، هفت سنگ، دال 
پلان، چوب کشی و کلاس کلاس در دو گروه 

بانوان و آقایان برگزار شد.
وی ادامه داد: در این جشنواره ۶۰ نفر از نفرات 
برتر شهرستانها در ۶ رشته مذکور در دو گروه 
بانوان و آقایان با یکدیگر به رقابت پرداختند 
و در نهایت به نفرات برتر اول تا دوم جوایزی 

اهدا شد.
خامه ور افزود: نفرات برتر هر رشته در مرحله 
استانی جشنواره جهت شرکت در جشنواره 

کشوری معرفی می گردند.

اخبار

 به منظــور تامیــن برق 
پایدار و با قابلیت اطمینان 
بــالا، ۱۱ پــروژه کلیدی 
در مازنــدران و گلســتان 
از مهرماه آغــاز و با حجم 
سرمایه گذاری ۲۷۰۰ میلیارد تومان در دست اجرا 
اســت.در این رابطه دکتر مهران گلابکش معاون 
برنامه ریزی و امور اقتصادی شرکت توانیر با حضور 
شــبانه طی ۴۸ ســاعت از این پروژه های کلیدی 

بازدید کرد.
در این بازدید، دکتر هاشــم علیپور مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی توانیر و دکتر کوروش موسوی تاکامی 
مدیر عامل شــرکت برق منطقــه ای مازندران و 

گلستان، وی را همراهی کردند. 
دکتر گلابکش پیرامون پیشرفت فیزیکی این پروژه 
ها گفت: خوشــبختانه ۴ پروژه تاکنــون به اتمام 
رسیده و ۷ پروژه دیگر با پیشرفت خیلی خوب در 

دست اجرا است.
گلابکش اضافه کــرد: با توجه به شــرایط اقلیمی 
منطقه و شــدت بارش ها و کار در شــالیزار برای 
اجرای خطوط انتقال، امیدواریم مردم با همراهی 
خوبی که داشتند یاریگر شــرکت برق منطقه ای 

مازندران و گلستان باشــند.  دکتر گلابکش افزود 
خط مهم و کلیدی ۴ و ۶ مداره ۲۳۰ و ۶۳ کیلوولت 
رویان - محمودآباد به طول ۱۶۸ کیلومتر مدار که 
عملا از ابتدای آدر ماه شــروع شده است، به سبب 
قرار گرفتن در حاشیه دریای خزر با سطح آب بسیار 
بالا و مناطق کشت شالی، دوره انجام کار را عملا ۴ 

ماه می نماید، چراکه از ابتدای اردیبهشت تا پایان 
آبان ماه، دو کشت شــالی در آن مناطق انجام می 
شود. هرچندکه همت عالی شــرکت برق منطقه 
ای مازندران و گلستان بر اتمام پروژه تا پایان سال 
است اما اگر بدلایلی بخشی از پروژه به سبب شرایط 
منطقه به تاخیر افتاد، از کشاورزان عزیز می خواهیم 

تا با عدم کشت طی بهار سال آتی و دریافت خسارت، 
به اجرا و اتمام این پروژه ســنگین که مهمترین و 
گرانترین خط حال حاضر در دست اجرای صنعت 
 برق اســت، تا قبل از پیک برق سال ۱۴۰۳ کمک 

نمایند. 
موسوی تاکامی مدیر عامل شــرکت برق منطقه 
ای مازندران و گلســتان نیز گفت: در دوره ســال 
اجرایی مهر ماه امســال تا قبــل از پیک ۱۴۰۲، 
حدود ۴۰۰۰ میلیارد تومان پروژه در دســت اجرا 
اســت که قطعا با این پیشــرفت فیزیکی خوب، 
 می توانیــم گذر موفــق از پیک بار ســال ۱۴۰۳ 

داشته باشیم.
موسوی تاکامی افزود: با اجرای این پروژه ها حدود 
۵۰۰ کیلومتر مدار و بیش از ۹۰۰ مگاولت آمپر به 

ظرفیت شبکه اضافه می شود. 
مدیر عامل شــرکت برق منطقــه ای مازندران و 
گلســتان در پایان اضافه کرد: به منظــور تامین 
برق پایدار منطقه، بهبود کیفیت ســرویس دهی 
و تثبیت ولتاژ، انشــاءالله پروژه احداث خط ۴۰۰ 
کیلوولت دو مداره قزوین -تنکابن- حســنکیف، 
پســت ۴۰۰/۲۳۰/۶۳کیلوولت تنکابن و پســت 
۴۰۰/۲۳۰ کیلوولــت رویــان با ارزش ســرمایه 
 گذاری بیــش از ۶ هــزار میلیارد تومــان بزودی 

آغاز شود.

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی شرکت توانیر:

توسعه شبکه برق منطقه ای مازندران و گلستان با شتاب بالا در دست اجرا است

با امضا تفاهم نامه همکاری سرمایه گذاری در احداث 
تاسیسات فاضلاب بین شرکت ملی صنایع مس 

ایران و شرکت آب و فاضلاب استان کرمان؛
شــهرهای  فاضــاب  شــبکه 
رفسنجان،شهربابک،خرسند،خاتون 

آباد و رابر اجرا می شود
پنج شهر رفسنجان و ۲۸ روستای آن، شهربابک، 
خرسند ، خاتون آباد  و رابر،  ۱۵ میلیون متر مکعب 
پساب دارند که بعد از اجرای فاضلاب این شهرها 
پساب آن در اختیار شرکت ملی مس قرار می گیرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آبفا استان کرمان 
آیین امضا تفاهم نامه همکاری سرمایه گذاری در 
احداث تاسیسات فاضلاب بین شرکت ملی صنایع 
مس ایران و شرکت آب و فاضلاب استان کرمان 
با حضور محمدمهدی فداکار، اســتاندار کرمان ، 
امیر خرمی شاد مدیرعامل شرکت ملی مس ایران 
و علیرضا عبدیان مدیرعامل شــرکت آبفا استان 

کرمان در دفتر استاندار کرمان برگزار شد.
در این جلسه محمدمهدی فداکار استاندار کرمان 
با اشــاره به اینکه، آب مهمترین نیاز زیرساختی 
برای توسعه است، عنوان کرد: بزرگترین مشکل 
استان کرمان، تامین آب است و برای اینکه بتوانیم 
طرح های توسعه  صنعتی را در استان اجرا کنیم، 
باید به سمت استفاده از آب های غیرمتعارف برویم.
وی به ظرفیت های قانونی اســتفاده از آب های 
غیرمتعارف از جمله پساب اشاره داشت و افزود: 
خشکسالی ها بر کشاورزی استان تاثیر گذاشته 
است و ما برای توسعه صنعتی باید تولید آب را از 

آب های غیرمتعارف انجام دهیم.   
فداکار تصریح کرد: ظرفیت های صنعتی و معدنی 
استان برای سرمایه گذاری مطلوب است، اما نبود 
آب چالش ایجاد می کند. با سرمایه گذاری شرکت 
مس انگیزه ای برای برنامه های توســعه  صنعتی 
ایجاد می شود مدیرعامل شرکت آبفا استان کرمان 
نیز  با بیان اینکه پساب، یک آب غیرمتعارف پایدار 
است، اظهار داشت: استفاده از این آب برای صنعت 
مفید است. وی افزود: با پیشنهاد دولت و تصویب 
مجلس مقرر شد که آب مورد نیاز صنایع آب بر به 
جز صنایع غذایی، بهداشتی و آشامیدنی از پساب و 
آب نامتعارف تأمین شود و صنایعی که می توانند از 
آب نامتعارف استفاده کنند. مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب استان کرمان با بیان اینکه صنایعی که 
بالای ۱۰ لیتر بر ثانیه مصرف آب دارند شناسایی 
شــده اند، ادامه داد: ۴۴ صنعت در استان کرمان 
بالای ۱۰ لیتر بر ثانیه مصــرف آب دارند که ۷۷ 
میلیون متر مکعب مصرف آب این صنایع در سال 
است. عبدیان  بیان کرد: بر اساس سیاست گذاری 
انجام شده قرار شد که آب این صنایع از محل ۴۵ 
میلیون متر مکعب آب غیرمتعــارف از محل آب 
انتقالی از خلیج فارس به کرمان و ۱۹.۵ میلیون 

متر مکعب آن از محل پساب شهرها دیده شود.

شهردار قدس خبر داد؛
پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصدی 

مجموعه ورزشی تنیس و پدل

شهر قدس-زهرا قره باغی: شهردار قدس با اشاره به 
پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصدی پروژه احداث مجموعه 
ورزشی تنیس و پدل واقع در بوستان آزادگان، از افتتاح 
این پروژه در دهه فجر خبر داد و گفت: این باشــگاه 
تنیس مطابق با استانداردهای روز طراحی و احداث 
شده است. سعید شهلی با اشاره به اجرای همزمان ۸ 
پروژه شاخص ورزشی طی سال جاری در شهرقدس، 
اظهار کرد: توسعه زیرساخت ها با هدف دستیابی به 
سرانه استاندارد ورزشی در دستور کار شورای اسلامی 
و شــهرداری قدس قرار دارد. شهردار قدس تصریح 
کرد: در اجرای ایــن پروژه ها، هم افزایش زمین های 
ورزشی در سطح محلات جهت فعالیت های ورزشی 
شــهروندان بویژه کودکان و نوجوانان و هم احداث 
اماکن استاندارد به منظور برگزاری مسابقات حرفه ای 
در رشته های مختلف ورزشی مدنظر قرار دارد. شهلی 
افزود: یکی از پروژه های مهم عمرانی در حوزه ورزشی، 
پروژه مجموعه ورزشی تنیس و پدل بوستان آزادگان 
است که مطابق با استانداردهای روز طراحی شده که 
قابلیت برگزاری مسابقات حرفه ای این رشته ورزشی 
را خواهد داشــت. این پروژه هم اکنون با پیشــرفت 
فیزیکی ۸۰ درصدی در مراحل پایانی اجرا قرار دارد 
که با یاری خداوند متعال در دهه فجر به بهره برداری 

خواهد رسید.

اخبار

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان کرمان 
گفت: بــرای اجرای طــرح های گــذر از بحران 
تابســتان  باید ۸۰ حلقه چاه تا پیش از تابستان 
در سطح استان حفر و تجهیز شــود. به گزارش 
روابط عمومی شرکت آبفا استان کرمان ، علیرضا 
عبدیان در این جلسه اظهار داشت: برای عبور از 
تابســتان باید با اجرای طرح ها در زمان مناسب 
و پیش از تابستان اجراشــوند تا با کمترین تنش 
تابستان را پشت ســر گذاریم. وی ادامه داد: در 
جلســه ای که در وزارت نیرو برگزار شــد وزیر 
موضوع آب را را یک امر مســتمر دانست و تاکید 

کرد کــه در در مدیریت باید دنبــال راهکارهای 
جدید باشیم و با برنامه حرکت کنیم و در موضوع 
آب سوء مدیریت قابل بازگشــت نیست و حتی 
یکســاعت نمی توان بدون برنامــه حرکت کرد. 
عبدیان  خاطر نشــان کرد:  بر اساس گزارشات 
وزارت نیرو کرمان در اجرای طرح های اضطراری 
جزو ۵ استان برتر شــناخته شد اگرچه در برخی 
حوزه ها نیاز به تلاش بیشــتری داریم وضعیت 

بهتر شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به ضرورت 
تشکیل تیم واکنش ســریع تاکید کرد و گفت: 

اولین مانور کشــوری از ۳۱ اســتان شامل ۲۴ 
نفر در اوایل بهمن ماه برگزار می شــود و ما باید 
یک تیم آمــاده را اعــزام کنیم و ایــن تیم باید 
 آمادگی کامل برای حضــور در حوادث مختلف 

را داشته باشد.
مدیرعامل شــرکت آبفا اســتان کرمان با بیان 
اینکه کیفیت آب همواره خــط قرمز وزارت نیرو 
اســت خاطرنشــان کرد: طرحهای ارتقا کیفی 
باید بــا جدیت دنبال شــود و طرحهــای نیمه 
 تمام مانند جیرفت باید تاقبل از آغاز تابســتان 

پایان یابد.

وی با اشــاره بــه تشــکیل قــرارگاه آب اظهار 
داشت: شهرهای دارای مشــکل در قرارگاه آب 
بصورت هفتگی رصد میشــوند و دو شهر کهنوج 
و جیرفت نیز به دلیل شــرایط آنهــا در قرارگاه 
آب پیگیری می شــوند عبدیان بحث تامین آب 
نهضت ملی مســکن و پیگیری مصوبات ســفر 
رییس جمهور و وزیــر نیرو به کرمــان را امری 
ضروری خواند و افــزود: مصوبات این ســفرها 
باید اجرایی شــود و همه باید پای کار باشــند تا 
 بتوانیم برنامه های شــرکت را به شکل منسجم 

پیش ببریم.

  ایلام-   آذر یعقوبیان : مهندس علی کریمی مدیر کل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان ایلام در نشست 
کارگروه مجازی کار، کرامت و پاسخگویی در پاسخ به 
سوال خبرنگار کســب و کار در خصوص ضریب نفوذ 
آنتن همراه و فیبر نوری در استان ایلام و تفاوت آن با 
سالهای گذشته اظهار داشت: در حال حاضر ۹۹ درصد 
جمعیت دارای ضریب نفوذ اینترنت و آنتن دهی تلفن 

همراه هستند. 
وی اضافه کرد: با توجه به اینکه ۹۲ روســتا از ابتدای 

دولت تاکنون کار شده سهم ما تا قبل از دولت سیزدهم 
۷۱ روستا بود ولی در طی ۲ سال ۹۲ روستا کار شده 
که امیدواریم همین روند ادامــه پیدا کند و تا آخرین 

روستاها پیش رویم. 
مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان با اشاره به 
شهر هوشمند ارتباطی و ایجاد زیرساخت های این شهر 
گفت: در خصوص شهر هوشمند ابتدا در تعریف این 
موضوع باید گفت شهر هوشمند شهری است که انواع 
سنسورها و روش های الکترونیکی در آن جمع آوری 

اطلاعات کنند و برای مدیریت کارآمد منابع و خدمات 
شهری از اطلاعات آن بتوان استفاده نمود. 

وی افزود: در حال حاضر بســتر لازم فراهم شده که 
انشاءالله بتوانیم در آینده نزدیک این بستر پاسخگوی 
اینترنت و مورد استفاده شهر هوشمند قرار گیرد. وی با 
اشاره به بحث فیبر نوری اظهار داشت: بیشتر تمرکز ما 
روی سایت های تلفن همراه در روستاهاست همه ایجاد 
سایت جدید در روستاها و اجرای فیبر نوری روستایی 
که با توجه به اینکه فیبر نوری قابلیت بسترســازی و 

امکان ارتباطات تا ۵۰ سال آینده را هم که پیش بینی 
شده در کل دنیا می تواند پاسخگو باشد.

با حضور مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
استان اردبیل، معاون بازسازی و مدیریت امور شعب 
بانک تجارت استان اردبیل جلسه هم اندیشی بانک 
های عامل درخصوص روند پرداخت تســهیلات 

مسکن روستایی استان اردبیل برگزار شد.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اردبیل 
در این جلســه اظهار داشت: تســهیلات مسکن 

روستایی از محل اعتبار امسال در دو بخش شامل  
تسهیلات ۳۵۰ میلیون تومان و تسهیلات متمم 

پرداخت می شود.
مهنــدس حامد کیخســروی با ابــراز رضایت از 
همکاری بانک تجارت استان در جذب تسهیلات 
مسکن روستایی در سنوات گذشته تصریح کرد: 
تسهیلات متمم نیز شــامل متقاضیان است که 

از تسهیلات سنوات گذشــته بهره مند شده اند و 
ساختمان آنها نیمه تمام مانده است.

وی افزود: امیدواریم با مشارکت بانک های عامل 
این تسهیلات هرچه سریع تر در اختیار متقاضیان 
واجد شرایط روستایی قرار گیرد تا بتوانند واحدهای 
مســکونی نیمه تمام خود را به اتمام رسانده و در 

خانه های خود ساکن شوند .

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
اصفهان گفت: طی نه ماهه نخســت سال جاری، ۸۷ 
درصد بنزین و ۹۰ درصد نفت گاز با اســتاندارد یورو 
چهار، دراین منطقه توزیع شده است.  به گزارش روابط 
عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
اصفهان، عبدالله گیتی منش، مدیر شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه اصفهان در این باره گفت: در 
راستای حفاظت از محیط زیست و جلوگیری از آلودگی 

هوا  والزام قانونی هوای پاک، تامیــن و توزیع بنزین و 
نفتگاز با استاندارد ملی و جهانی یورو۴ همواره در اولویت 
این منطقه قــرار دارد.   گیتی منش بــا بیان اینکه در 
کلانشهر اصفهان ۱۰۰ درصد توزیع بنزین  با استاندارد 
یورو ۴ می باشد، اظهار داشت: مقدار توزیع بنزین موتور 
با اســتاندارد یورو چهار در کل منطقه اصفهان ، طی 
نه ماهه اول سال جاری به میزان، یک میلیارد و  ۸۷۳ 
میلیون و ۵۲۱ هزار لیتر می باشد که از طریق جایگاه های 

عرضه سوخت منطقه اصفهان در اختیارهم استانی های 
عزیز قرار گرفته است. وی افزود: در نه ماهه امسال، ۸۷ 
درصد بنزین موتور و ۹۰ درصدنفت گاز مصرفی استان، 
با استاندارد یورو چهار، توزیع شده است.  هم استانی های 
عزیز جهت ارائه خدمات مطلوب تر از سوی این شرکت، 
می توانند نظرات، پیشنهادات و انتقادات خود را با شماره 
تلفن ۰۹۶۲۷ مرکز پاسخگویی به مشتریان شرکت ملی 

پخش فرآورده های نفتی ایران، در میان بگذارند.

  ایلام - رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
ایلام گفت: تحقق دولت الکترونیک مســتلزم وجود 

نقشه راه  عملیاتی و اعتبارات مشخص است.
“امین دوســت محمدی" در سومین نشست شورای 
راهبری توسعه استان ایلام، اظهار کرد: هوشمندسازی 
و اجرای دولت الکترونیک زمینه ســاز ارتقاء اداری، 

شفافیت و کاهش ارتباط رودرو خواهد شد.
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ایلام تاکید 

کرد: نیاز است با در نظر گرفتن چهار نظرگاه آموزش 
کارکنان، سامانه ها و درگاه الکترونیکی، تجهیزات و 
امنیت شبکه، زمینه را برای تسریع در ارائه خدمات 
به مردم فراهم کنیم که در نهایــت منجر به افزایش 

رضایتمندی در سطح جامعه می شود.
دوست محمدی عنوان کرد: این درحالی است که کلیه 
دســتگاه های اجرایی در هر چهار حوزه ذکر شده با 

مشکلات جدی روبرو هستند.

وی خاطرنشان کرد: ضرورت دارد یک نقشه واحد برای 
بحث برون سپاری در اســتان ها تدوین و برای خرید 
تجهیزات جدید به جای تجهیزات فرسوده و مستهلک 

در دستگاه ها اعتبار مشخصی در نظر گرفته شود.
سومین نشست شورای راهبری توسعه استان ایلام 
به ریاست استاندار،با حضور معاونین سرمایه انسانی 
و نوسازی اداری سازمان اداری و استخدامی و مدیران 

دستگاه های اجرایی برگزار شد.

News kasbokar@gmail.com

در جلسه شورای مدیران شرکت آبفا کرمان عنوان شد

حفر و تجهیز ۸۰ حلقه چاه در استان کرمان

مدیر کل ارتباطات و فناوری اطاعات استان ایام: 

در حال حاضر 99 درصد جمعیت دارای ضریب نفوذ اینترنت و آنتن دهی تلفن همراه هستند 

مدیرکل بنیاد مسکن انقاب اسامی استان:

بانک تجارت استان در جذب تسهیلات مسکن روستایی همکاری مناسبی داشته است 

در راستای حفاظت از محیط زیست و جلوگیری از آلودگی هوا 

1۰۰درصد بنزین در کلانشهر اصفهان و ۸7 درصد بنزین در کل منطقه اصفهان، با استاندارد یورو 4 عرضه می شود 

تحقق دولت الکترونیک مستلزم وجود نقشه راه  عملیاتی است
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بازاريابي كارآفرينانه 
چيست؟

 Entrepreneurial( بازاريابــي كارآفرينانــه
marketing( مفهومي است كه از سطح اشتراك 
دو حــوزه بازاريابــي و كارآفريني به وجــود آمده 
است. يعني حاصل توجه به اهميت دو حوزه است. 
اول نقشي اســت كه بازاريابي در حوزه كارآفريني 
دارد و براي كســب وكارهاي كارآفرينانه موضوعي 
حياتي اســت. دوم نقشي اســت كه كارآفريني در 
حوزه بازاريابي مي تواند ايفا كند، يعني همان بحث 
نوآوري و روش هاي نــو و خلاقانه در حوزه بازاريابي 
كه موضوع بحث حوزه كارآفريني است. ايده اصلي 
ارتباط بازاريابي و كارآفريني براي ســاليان زيادي 
مورد بحث قرار گرفت. مي توان دريافت كه بازاريابي 
كارآفرينانه به 3 شاخه مجزا تقسيم مي شود. شاخه 
اول كارآفريني گرايي اســت كه مشــخصه بارز آن 
نوآوري و ريسك پذيري اســت و تمركز اصلي آن بر 
توليد كالاها و خدمات جديد در بازار اســت. شاخه 
دوم بازاريابي محوري آن است كه تاكيدش بر كسب 
رضايت مشتريان است. شــاخه سوم فرصت گرايي 
است يعني استفاده از فرصت ها و بهره برداري از آنها 
كه با دو شاخه قبلي در ارتباط است. فصل مشترك 
اين 3 شاخه بازاريابي كارآفرينانه را تشكيل مي دهد. 
نكته اي كه در اين زمينه وجود دارد، اين اســت كه 
اين نــوع بازاريابي با بازاريابي مرســوم تفاوت هايي 
دارد. اين تفاوت ها در چهار حوزه است. حوزه اول در 
جهت گيري استراتژيك است. جهت گيري استراتژيك 
بازاريابي مرسوم مشــتري گرايي )بازارساز( است، 
ولي جهت گيري اســتراتژيك بازاريابي كارآفرينانه 
نوآوري گرايي )ايده ساز( است. حوزه دوم در استراتژي 
است. استراتژي بازاريابي كارآفرينانه بر رويكردهاي 
پايين به بالا، هدف گذاري يــك پايگاه محدودي از 
مشتريان و بسط بيشــتر تاكيد دارد. حوزه سوم در 
روش اســت. روش بازاريابي كارآفرينانه روش هاي 
بازاريابي تعاملي، تبليغات شفاهي، فروش مستقيم 
و ارجاعات اســت. حوزه چهارم اطلاعات بازار است. 
اطلاعات بازار در بازاريابي مرسوم از تحقيقات رسمي 
و سيستم هاي اطلاعات به دست مي آيد ولي اطلاعات 
بازار در بازاريابي كارآفرينانه از طريق شبكه سازي غير 

رسمي و جمع آوري اطلاعات به دست مي آيد. 
www. modiriran. ir

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي 

به ياد داشته باشيد اگر در مديريت افرادتان پشتكار 
به خرج دهيد، حتي با داشتن يك استعداد معمولي 
هم مي توانيد به خوبي آنهــا را مديريت كنيد. در 
نتيجه به انجام كارهاي كوچك براي افرادتان ادامه 
دهيد تا به عادات شما تبديل شوند و تفاوت را 

متوجه خواهيد شد. 
ســعي كنيــد ذهــن 
كاركنان تان را متمركز 
كنيد. بــا افرادي 
كــه نمي توانند با 
ديگران به درستي 
برخــورد كنند، 
همكاري نكنيد. تا 

جايي كه مي توانيد منصف باشيد، اما پس از دادن 
فرصت هاي معقول، محكم باشيد. شما نبايد هر چيز 
بي معنايي را تحمل كنيد. كسي كه نتواند يك ارتباط 
دوطرفه را ايجاد كند، بــراي نتايج طولاني مدت 
سازمان شما به قدر كافي مناسب نخواهد بود. به 
آنها تشكر و عذرخواهي را ياد بدهيد. اين كار را با 
چند مثال براي انجام آن نشان دهيد. صبور اما مصر 
باشــيد. نتايج خود را در پي خواهد داشت. شوخ 
طبعي به كار ببريد. از ايفاي نقش استفاده كنيد. 
افرادي كه اين كار را انجام مي دهند را در نظر داشته 
باشيد. به آنها ياد بدهيد »نه« بگويند. نه گفتن يك 

هنر است و بايد براي آن تمرين كرد. 
www. chegane. com

چگونه كاركنان خود  را مديريت كنيم؟

رنگ ها به من انرژي مثبت مي دهند
رنگ ها، روي سيستم عصبي، قدرت بينايي، سيستم گوارشي و تمام جسم، 
حتي حالات روحي و رواني و اخلاق فرد تاثير مستقيمي دارند. نشاط اجتماعي 

و در نقطه مقابل آن، افسردگي هم به عنصر رنگ بستگي دارد. 
رنگ، عاملي است نيرومند كه مي تواند احساسات و حالات دروني فرد را تحريك 
كرده يا تسكين داده، به هيجان آورده و آرامش بخشد و احساسي از گرمي و 
سردي و شادي و غم يا سرعت و سكون را ايجاد كند و حتي گرايش مادي يا 
معنوي پديد آورد. رنگ هم درست مثل موسيقي مي تواند گاهي خوشايند و 

گاهي ناخوشايند باشد، آرامش يا هيجان ايجاد كند، مفيد يا مضر واقع شود. 
همه ما معتقديم خداوند هر چيزي را بنابر حكمتي آفريده است، اما متاسفانه 

درباره رنگ ها و فلسفه وجودي آنها كمتر تحقيق و بررسي شده است. 
از تركيب 7  رنگ تجزيه شده نور سفيد )كه نخستين بار نيوتن آن را كشف كرد( 
با رنگ هاي سياه وسفيد )خنثي( مي توان بيش از 17 ميليون رنگ شناخته شده 
پديد آورد كه هر يك از آنها مي توانند انرژي و قدرتي نهفته در خود داشته باشند 

و رازي را در خود جاي دهند كه دانش امروز در پي  شناخت آنهاست. 
كودكان از بدو تولد مورد تاثير مستقيم منفي يا مثبت رنگ ها قرار مي گيرند. 

رنگ، عنصري موثر است كه از 3 ديدگاه قابل  بررسي است: 
1- امپرسيون يا خاصيت بصري رنگ ها

۲- كنستراكسيون يا خاصيت مادي رنگ ها
3- اكسپرسيون

مورد سوم كه در مسائلي عادي اجتماع و مردم نقش بيشتري دارد، متاسفانه 
اغلب مورد بي توجهي قرار گرفته و فراموش شده است. بسياري از افراد آگاهي 

چنداني درباره آن ندارد. 
با توجه به اهميت »رنگ ها« و نقش آن در زندگي ما، بد نيســت در اين باره 

آگاهي بيشتري كسب كنيم. 
رنگ ها، مانند يك آينه يا تابلو ظاهر و پوشش بيروني ما را انعكاس مي دهند، 
چهره و اندام ما را جذاب يا زشت، چاق تر يا لاغرتر و جوان تر يا مسن تر نشان 
مي دهند. به متانت و وقار فرد مي افزايند يا در وي نوعي ناپختگي ايجاد مي كنند. 
رنگ ها به دو گروه سرد و گرم تقسيم مي شوند. بيشتر رنگ هاي سرد، متمايل 
به مردان و رنگ هاي گرم، متمايل به زنان و دختران هستند، ولي اين موضوع 
قطعي نيست و مي تواند به صورت عكس هم اســتفاده شود. رنگ هاي زرد، 
نارنجي روشن، ارغواني، صورتي، سبز روشن، آبي آسماني، گل بهي و مانند 
آنها در كودكان تاثيرات مثبتي را ايجاد مي كنند و تاثير آنها در بزرگسالي افراد 
به خوبي نمايان است. رنگ ها روي بزرگسالان هم تاثيري مستقيم دارند. گاهي 
محدوديت هايي كه خود انسان وضع مي كند، كاربرد برخي عناصر مثبت و 
اثرگذار را در بين اجتماع به حداقل مي رساند كه استفاده صحيح از رنگ در 

لباس نوعي از آن است. براي روشن تر شدن مطلب به چند مثال توجه كنيد. 
1- كاربرد رنگ سبز و آبي در تقويت قدرت بينايي و تقويت سيستم تنفسي 

فرد است. 
۲- كاربرد رنگ بنفش در آرامش اعصاب و كنترل روحيات فرد است. 

3- كاربرد رنگ قرمز و نارنجي در ايجاد نشاط و بالا بردن فشار خون و افزايش 
تحرك و قدرت است. 

۴- كاربرد رنگ آبي آســماني و سورمه اي در انســان، افزايش وقار، قدرت و 
اعتمادبه نفس است. 

۵- كاربرد رنگ زرد در انسان ايجاد حس اصلاح طلبي، گرمي و لذت، نشاط و 
ميل به مطالعه، روشنفكري و تخيل است. 

۶- كاربرد رنگ نارنجي ايجاد ارتباط اجتماعي و جلب توجه است. نارنجي، رنگي 
شاد و هيجان آور بوده و شيريني و لبخند را تداعي مي كند. 

از رنگ ها نبايد انتظار معجزه داشت چون در كوتاه مدت تاثير آنها مشخص نمي شود، 
به كار بردن رنگ ها در محيط مي تواند در بلندمدت تاثير خود را نشان دهد. رنگ ها 
مي توانند غير از تاثير روان شناختي، تاثير ديداري قدرتمندي ايجاد كنند و ظاهر و 
پوسته اشيا و محيط را تغيير دهند. رنگ ها در تبليغات فروشگاه هاي لباس كاربرد 
دارند. لباس هايي با رنگ هاي تيره و ســنگين مي توانند در كوچك تر ظاهر شدن 
اندام افراد تاثير داشته باشند و برعكس رنگ هاي روشن مانند زرد، سفيد و نيلي، 
در درشت تر و چاق تر نشان دادن اندام تاثير دارند. ايجاد تنوع در رنگ ها، دستكم 
هفته اي يك بار، مي تواند در خلق وخوي افراد تاثير بگذارد. تغيير رنگ پوشش بيروني 
و لباس ها، مي تواند از يكنواخت شدن رفتارها و گفتارها تا حد قابل توجهي جلوگيري 
كند، نشاط ايجاد كرده و در جلب توجه ديگران بسيار موثر است. خستگي فرد نسبت 
به محيط و محيط نسبت به فرد و حتي خستگي هاي بي دليل را تا حد قابل  توجهي 
كاهش مي دهد. بياييد با توجه بيشتر به رنگ لباس و پوشش روزانه خود، علاوه بر 

ايجاد شادي و نشاط در خود، در شاد كردن اطرافيا ن مان موثر باشيم. 
www. degaresh. com

آگاهی

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

اگر شما مشاور يا معلمي براي كارآفرينان هستيد، بايد بتوانيد حداقل 
۴ نوع از كارآفرينان را از هم تشخيص دهيد. اگر نتوانيد اين كار را انجام 
دهيد، احتمالا در انجام وظايف خود دچار مشكل مي شويد. هر نوع 
كارآفرين دلايل مختلفي براي شروع كار دارد، توصيه هاي خاص خود 
را مي طلبد و روش يادگيري متفاوتي دارد. با ما باشيد تا در اين نوشته 

با انواع كارآفريني آشنا شويد. 
۴ نوع متفاوت از كارآفرينان: 

- كارآفرين سنتي
- كارآفرين درحال رشد
- كارآفرين پروژه  محور

- كارآفرين سبك زندگي
تجارت هاي سنتي آنهايي هستند كه سال هاي سال دوام آورده اند، 
مانند رستوران ها، فروشگاه ها، نجاري ها، آرايشگاه ها، مكانيكي ها و 

شركت هايي كه به عملكرد جامعه ما كمك مي كنند. 
 تجارت هاي درحال رشد معمولا در حوزه تهيه نرم افزار و برنامه براي 
گوشي هاي هوشمند و تبلت ها، مشاوره، ارتباطات و بازاريابي، توليد 
تجهيزات پزشكي و اطلاعات تجاري فعاليت دارند. تجارت هاي سطح 

بالا در اين گروه قابل بهبود هم هستند. 
 تجارت هاي پروژه محــور را معمولا كارآفرينــان تحصيل كرده 
اداره مي كنند و در اين مورد معمولا نوع تجارت با تحصيلات آنها 

مرتبط است. 
كارآفرينان سبك زندگي معمولا شركت خود را برپايه تحصيلات بنا 
نمي كنند. كار آنها معمولا »عشقي« است، كاري كه انجام مي دهند را 
دوست دارند. كارآفرين سبك زندگي ممكن است فروشنده آلوئه ورا 
يا محصولات لاغري باشد، نويسنده كتاب هاي كودكان باشد، هنر 

درماني كند يا مشاوره و روان سنجي انجام دهد. 
در اين قسمت مي بينيم كه چطور بايد به بهترين نحو به اين ۴ نوع 

كارآفرين مشاوره بدهيم. 

  ۱. كارآفرين سنتي
كارآفرين سنتي ممكن است در حوزه نجاري، مكانيك، آشپزي، 

فروشندگي يا ساير حوزه هاي فني و حرفه اي تحصيل كرده باشد. اين 
افراد سال هاست در اين زمينه شاغل هستند و حالا حس مي كنند كه 

وقت آن رسيده است كه خود تجارتي مستقل داشته باشند. 
نيازي به صحبت كردن و برنامه ريزي زياد نيست چون 

اين افراد مي دانند چه مي كنند و چه مي فروشند. 
خيلي از كارآفرينان سنتي در زمينه كاري خود، 
تحصيــلات حرفه اي ندارنــد، ولي همه چيز 
را به صورت تجربي آموخته انــد.  براي آنها 
آموزش حرفه اي اتلاف وقت است. »معلم و 

مشاور از زندگي واقعي چه مي داند؟« كارآفرين 
سنتي دوست دارد درباره مسائل تجاري بياموزد. نه 

بخش هاي استراتژيك تجارت، بلكه فقط موارد عملي مثل 
قوانين گمرك، كم كردن ماليات و ساير قوانيني كه دولت 
براي كارآفرينان وضع كرده است را مورد توجه قرار مي دهد. 

 ۲. كارآفرين در حال رشد
كارآفرين در حال رشــد يا تيم او مي خواهند 
تجارتي را شروع كنند كه رشد خواهد داشت، 
مشتري هاي بسياري جذب خواهد كرد و پول 

زيادي به دست خواهد آورد. 
اين افراد ممكن است اميدوار باشند كه روزي 
كل شركت را بفروشند و زندگي راحتي داشته 

باشند. اين كارآفرينان جاه طلب هستند، سخت 
كار مي كنند و وقت خيلي كمي براي ارتباط 

با افراد خارج از شــركت دارند.  اين افراد 
معمولا تحصيلات علمي و 

تكنيكي دانشگاهي 
دارند و گاهي 

اوقات كار خود را بعد از فارغ التحصيلي شروع مي كنند. ساير افراد 
ممكن است ســال ها تجربه كار كردن در صنعت را داشته باشند 
و همراه با همكاران خود ايده تجارت جديد را پرورش داده  
باشند.  وقتي كارآفرين در حال رشد، كه اغلب اوقات 
مرد است، با مشاور كارآفريني ملاقات مي كند، 
اغلب اوقات پروژه تجــاري خود را در قالب 
طرحي تجاري ارائه مي كند. اين شــركت 
معمولا برپايه يك ايده تكنيكي يا ديجيتال 
بنا شده  اســت، ولي علاوه بر اين مشاوراني 
كه از شركت مشاوره خود خارج شده اند هم 

شركت هاي در حال رشد را تاسيس مي كنند. 

 ۳. كارآفرين پروژه محور
كارآفرين پروژه محور اساســا در يكي از رشته هاي علوم 
انساني تحصيل كرده و تخصص دارد. شايد در رشته هاي هنر و 
روان شناسي ليسانس يا فوق ليسانس دارد، هنرپيشه اي 
است كه در كار تئاتر تجربه دارد، ماماست و به مادران 
كمك مي كند تا براي تولد نخستين نوزاد خود آماده 
شوند يا طراح گرافيك است.  شركت معمولا روي 
اين تمركز دارد كه چه چيزي براي افراد جالب 
است، به موسس شــركت فرصت كار و رشد 
كردن مي دهد و بــه روش هايي عمل مي كند 
كه از نظر اخلاقي صحيح هستند. اگر كارآفرين 
پروژه محور يك كار خســته كننده و معمولي را 
پيدا كند كه شــامل موارد مورد علاقه اش 
مي شود، احتمالا آن را مي پذيرد، ولي 
چنين شــغلي اغلب 
وجود نــدارد. 

انگيــزه او براي شــروع يك كار جديــد ممكن اســت نارضايتي 
از شــرايطي باشــد كه كارفرماي او بــراي مشــتريان و مراجعان 
 ايجــاد كــرده اســت و ايــن كارآفريــن مي خواهد شــرايط را 
بهتر كند. يا اينكه اخيرا بيكار شده است و مي خواهد ببيند آيا مي تواند 
بالاخره به رويايش برسد و با استفاده از دانش و تخصص خود پول به 
دست آورد. كارآفرين پروژه محور معمولا خود را تاجر نمي بيند، بلكه 
فكر مي كند كسي است كه فقط به روش هايي به غير از كارمندي كسب 
درآمد مي كند. كارآفرين پروژه محور اصلا قصد ندارد كسي را استخدام 
كند، بلكه ترجيح مي دهد با افراد قراردادي مختلفي كار كند. اين افراد 
ممكن است چند فرزند، همسر و سرگرمي هايي داشته باشند كه از 

اهميت زيادي در زندگي آنها  برخوردار است. 

  ۴. كارآفرين سبك زندگي
كارآفرين سبك زندگي احتمالا زن ميانسالي است كه در اين برهه 
از زندگي كشف كرده است كه شناختي از زندگي دارد و مي تواند 
خلاق باشد. ممكن است در گذشته معلم، كارگردان هنري يا منشي 
بوده باشد. فرزندان او بزرگ شده اند و حالا وقت دارد علاوه بر فرزندان 
و شغل، به جنبه هاي ديگر زندگي خود بپردازد.  كارآفرين سبك 
زندگي علاقه زيادي دارد كه تجارت بخشي از زندگي او باشد، چون 

اين تجارت نشان دهنده جنبه جديدي از شخصيت  او است. 
اين تجارت مهم ترين بخش زندگي او نيســت، هنوز هم فرزندان و 
زندگي شــخصي از اهميت بالاتري برخوردار هستند و ندرتا اتفاق 
مي افتد كه اين كارآفرين به درآمد تجارت خود نياز داشــته باشد. 
كارآفرين ســبك زندگي اغلب تحصيلات بالايي دارد، ولي از اين 
تحصيلات براي فعاليت هاي تجاري استفاده نمي كند. او دانش مورد 
نياز براي شروع اين تجارت را معمولا از طريق آموزش نيمه وقت يا 
دوره هاي آخر هفته به دست مي آورد. گروه به خصوصي از كارآفرينان 
سبك زندگي در آمريكا »مادران شاغل« ناميده مي شوند. اما اين نوع 
معمولا تجارت هاي سنتي يا پروژه محور را شروع مي كنند، و هدف آنها 
 شروع يك تجارت، تمركز روي خانواده و هم زمان داشتن يك زندگي

 جالب است. 

آشنايي با   انواع كـارآفريني

مناقصه عمومی دو مرحله ای خرید با نظارت بر ساخت اسپیندل بولت های 
روتور توربین میتسوبیشی تیپ  B701MW 1402/46/م.ن

شــركت توليد نيروی بــرق تهــران در نظــر دارد فراخــوان مناقصه عمومــی دو مرحلــه ای خريد بــا نظارت 
بر ســاخت اســپيندل بولت های روتور توربين ميتسوبيشــی تيپ B70۱MW نيروگاه ری به شــماره ۱۴0۲/۴6 م.ن 
و شــماره فراخوان ۲00۲00۱۴680000۲۲ را از طريق ســامانه تــداركات الكترونيكی دولت برگــزار نمايد. كليه مراحل 

 مناقصه از دريافت اسناد تا ارائه پيشــنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاكات از طريق درگاه ســامانه تداركات الكترونيكی دولت )ستاد( به آدرس
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد. تضمين شركت در مناقصه به صورت ضمانتنامه بانكی و معادل 5.500.000.000 ريال ارائه گردد.

تاريخ انتشار فراخوان در سامانه ساعت 8:00 روز شنبه مورخ  ۱۴0۲/۱0/۳0 
مهلت دريافت اسناد: تا ساعت ۱6:00 روز شنبه مورخ ۱۴0۲/۱۱/07 

مهلت ارسال پيشنهاد: تا ساعت ۱6:00 روز سه شنبه مورخ ۱۴0۲/۱۱/۱7 
زمان بازگشايی پاكات پيشنهاد : ساعت ۱0:00 صبح روز چهارشنبه مورخ ۱۴0۲/۱۱/۱8

زمان اعتبار پيشنهاد: ۱۴0۳/0۲/۱7
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: 

آدرس: تهران، ستارخان، برق آلستوم، نبش جهانی نسب، نيروگاه طرشت، شركت توليد نيروی برق تهران. تلفن: 0۲۱-۴۴۳8800۳
شركت توليد نيروی برق تهران

شناسه آگهی ۱6۴70۲۲ 
م الف ۴۱09

نوبت دوم


